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Bijuterii de familie Cuvântul ierarhului
Apărați mintea pruncilor!

† IOAN al Banatului 

Astăzi se taie nu capul pruncilor, ci li se 
taie mintea. Mă adresez mamelor și le 

spun că, dacă nu vom păzi mintea copiilor, vom 
deveni în curând un neam cu capul tăiat. Apărați 
mintea pruncilor așa cum își apără pasărea puii 
în cuib, cu aripile ei, de păsările răpitoare. Mutați 
mințile pruncilor din această lume în lumea 
Pruncului Iisus. Este singura lume unde vom trăi 
întru bucuria Duhului Sfânt.  

 Doamne, mă cauți și nu mă mai găsesc. Caută-mă Tu și cred 
că mă vei găsi în adâncul păcatelor. Ridică-mă și du-mă înapoi în 
lumea pruncilor, în lumea prunciei Tale cu îngerii și cu păstorii. 
Viața omului nu este o sumă de amintiri, precum nici veşnicia 
nu este o sumă a timpului. Timpul s-a născut în veșnicie şi se va 
odihni tot în veșnicie.  

Ce vom răspunde lui Dumnezeu și sociologilor la întrebarea 
de ce, în satele noastre, în urmă cu o sută de ani, erau mai mulți 
copii la școală decât azi? Oare suntem noi, cei de azi, autorii 
ultimului act din tragedia neamului nostru românesc? Oare Irod 
este modelul nostru sau Hristos care a spus: „Lăsați copiii şi nu-i 
opriți să vină la Mine, că a unora ca aceștia este Împărăția ceruri-
lor”? A face socolteli cu moartea este cea mai cumplită aritmetică 
pentru un neam. Mulţi, în decursul frământatei istorii a neamu-
lui românesc, au făcut socoteli cu moartea pentru neamul nostru, 
dar n-au reuşit pentru că Dumnezeu a fost cu noi şi cu strămoşii 
noștri. Doamne, nu ne părăsi la grele încercări! În fiecare dintre 
noi e ceva de „dincolo”, suntem frământați cu ceva de „dincolo” 
şi ne vom întoarce toţi la Cel ce ne-a frământat din țărâna și lac-
rima bucuriei Sale. Omul fără suflet ar fi o sculptură vie sau cel 
mult un cadavru vertical. Doamne, rogu-Te, păstrează rândul lu-
mii, adică pe părinţi să-i chemi la Tine înaintea pruncilor!  

*  
Odată cu Nașterea lui Hristos, omul dobândește dreptul la  

veșnicie și, astfel, putem spune că ne-am născut cu dreptul la veș-
nicie. Omul nu este un adaos la lume, ci este bucuria și coroana 
creației lui Dumnezeu. Omul a alungat tristețea din Rai. Omul 
este bucuria îngerilor și împreună Îl preamăresc pe Dumnezeu. 
Azi, omului îi este frică de iubire și trăiește tot mai însingurat, 
precum un val fără țărm, ca un val care nu mai îndrăznește să 
sărute țărmul. Societatea ne împinge azi spre utopie impusă. Oare 
acesta este țărmul sărutului nostru – utopia? Noi sărutăm azi icoa-
na Nașterii, de unde primim dulcea îmbrățișare a Pruncului Isus.  

*  
Dacă întrebi azi un pământean unde își dorește să meargă cel 

mai mult, îți va spune despre cele mai exotice locuri de pe pământ. 
Însă puțini îți vor spune că doresc să ajungă în Rai, în Patria Iubi-
rii.  Rostul omului nu este de a defila prin istorie, așa cum cred cei  
ce încearcă o desubstanțializare a Cărții Cărților. Omul, aici, pe pă- 
mânt, este cuprins de flacăra unui rug ce nu se mistuie, acest rug fiind  
iubirea lui Dumnezeu, care îl înconjoară tot timpul pe om. Aici, el  
este răcorit, din când în când, tot de lacrima iubirii lui Dumnezeu.  

*  
Vă îndemn să luați aminte că Hristos S-a născut și pentru 

cei din palate și pentru cei de la o margine de lume. Înmulțiți 
dreptatea, bunătatea și milostenia și, peste toate acestea, adăugați 
iertarea. Bucuria cea cerească să vă însoțească toată viața! 
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sau scanând cu telefonul mobil codul alăturat!

Cu părul nins, cu ochii mici
Și calzi de duioșie,
Aieve parc-o văd aici
Icoana firavei bunici
Din frageda-mi pruncie.

Torcea, torcea, fus după fus,
Din zori și până-n seară;
Cu furca-n brâu, cu gândul dus,
Era frumoasă de nespus
În portu-i de la țară...

Căta la noi așa de blând,
Senină și tăcută;
Doar suspina din când în când
La amintirea vreunui gând
Din viața ei trecută.

De câte ori priveam la ea,
Cu dor mi-aduc aminte
Sfiala ce mă cuprindea,
Asemuind-o-n mintea mea
Duminicii preasfinte... 
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NITCHIDORF
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

  Pagină realizată de Andrei Horațiu CIPRIAN

Dănuț DRĂGHICI - Primar al comunei Nițchidorf

 Din albumul comunei

„Este îmbucurător și onorant, deopotrivă, faptul că Guvernul României a aprobat 
atestarea comunei noastre ca zonă cu resurse turistice!“

Domnule primar, mulţumin-
du-vă pentru buna primire, 

vă rog să-mi permiteţi să fac câţiva 
paşi înapoi în calendar şi să vă întreb, 
pentru că Jurnalul Interregional „Ba-
natul” a apărut în prima jumătate a lu-
nii trecute, cum aţi sărbătorit ziua de 24 
ianuarie în comuna dumneavoastră?  

Alături de oameni dragi, de con-
săteni, de tinerii membri ai Ansamblului „Laleaua Pestriţă“ din co-
muna noastră, alături de domnul subprefect Ionescu, precum şi de 
domnul Sorin Homeag, comandantul Spitalului Militar Timişoara. 
Oameni minunaţi, pentru o zi specială. În acest sens pot sta mărturie 
imaginile pe care le puteţi publica.  

Vă mulţumesc! Şi acum să revenim mai aproape de luna noas-
tră, februarie, rugându-vă să-mi vorbiţi despre faptul îmbucurător 
că Niţchidorf a fost declarată comună cu resurse turistice.  

Este chiar îmbucurător, cum bine aţi spus şi onorant deopotrivă, 
faptul că Guvernul României a aprobat atestarea comunei noastre 
ca zonă cu resurse turistice. De altfel, din întreaga ţară doar 21 de 
localităţi s-au putut bucura de această recunoaştere.  

Ce avantaje, ca să spun astfel, aduce această recunoaştere?  
Cu siguranţă că aceste localități vor beneficia de șanse mai mari 

de dezvoltare, prin atragerea fondurilor europene.  
Care sunt celelalte localităţi care se bucură de această atestare?  
Cele mai multe localități intrate pe lista zonelor cu resurse turis-

tice sunt din județul Cluj – opt localități. Câte două sunt în Hunedo-
ara, Dolj și Buzău, apoi câte una în Brașov, Bihor, Caraș-Severin, 
Iași, Mureș, Sălaj, Timiș. De evidenţiat este faptul că Niţchidorf este 
singura comună din judeţul Timiş pentru care Ministerul Dezvoltării, 
Lucrărilor Publice și Administrației şi Guvernul României a aprobat 
atestarea ca zonă cu resurse turistice.  

Acesta este un subiect care nu poate fi trecut cu vederea şi 
care, pentru consătenii dumneavoastră şi nu numai, are nevoie de 
câteva detalii pentru a înţelege mai bine legea şi…  

Conform legii, zonele cu resurse turistice sunt unitățile adminis-
trativ-teritoriale pe teritoriul cărora există o concentrare mare și foar-

te mare a resurselor naturale și antropice, ce pot genera dezvoltarea 
uneia sau mai multor forme de turism.  

Deci, aveţi, cum spuneaţi, şanse reale de atragere a fondurilor 
europene!  

Aşa este, după cum precizează Ministerul Dezvoltării, Lucrărilor 
Publice și Administrației, prin promovarea ca zone cu resurse turis-
tice, aceste localități vor beneficia de șanse mai mari de dezvoltare, 
prin atragerea fondurilor europene, ȋn condiţiile ȋn care proiectele de 
infrastructură turistică, tehnică şi de protecţia mediului vor fi promo-
vate cu prioritate, prin programele naţionale, regionale şi judeţene de 
dezvoltare”. De altfel, Ordonanța de Urgență 142 din 28 octombrie 
2008 privind aprobarea „Planului de amenajare a teritoriului național 
Secțiunea a VIII-a – zone cu resurse turistice” prevede mai multe 
avantaje cu privire la aceste localități.  

Este uşor de bănuit că această recunoaştere va duce la o dez-
voltare simţitoare a turismului.  

Poate nu atât de repede, dar, în timp, cu siguranţă da! Spun asta, 
ştiind că, în unitățile administrativ-teritoriale cu resurse turistice, 
turismul constituie o activitate economică prioritară, iar investițiile 
pentru dezvoltarea acestei activități vor fi orientate cu precădere spre 
aceste zone.  

Ce se va mai promova în acest caz?  
Ordonanța prevede că „proiectele de infrastructură specific 

turistică, tehnică și de protecția mediului, pentru unitățile adminis-
trativ-teritoriale cu resurse turistice, vor fi promovate cu prioritate, 
prin programele naționale, regionale și județene de dezvoltare.  

Pentru cititorii noştri din alte judeţe, vreau să mai spun că 
această frumoasă aşezare, Nițchidorf, se situează în zona de sud-
sud-est a județului Timiș, la limita dintre județele Timiș și Caraș-
Severin. Pe acest teritoriu e existat în evul mediu o localitate cu 
numele Kutus. Localitatea Nițchidorf este însă una nouă, înființată 
între 1784-1786, cu ocazia celui de-al treilea val de colonizări a 
șvabilor în Banat.  

Şi să mai consemnaţi că numele i-a fost dat localităţii în cinstea 
contelui Christoph von Nitzky, care i-a colonizat aici pe germani.  

Vă mulţumesc, domnule primar! 
Şi eu vă mulţumesc, domnule Ciprian! 

Pentru că ediţia 
lunii ianuarie a 

Jurnalului Interregion-
al „Banatul” a apărut 
înainte de „Mica Unire” 
şi pentru a nu rămâne 
datori cititorilor noştri, 
publicăm imaginile unei 
zile cu oameni minunaţi, 
cum spunea domnul pri-
mar, pentru o zi specială. 

Oameni minunaţi, pentru o zi specială!
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 Pagină coordonată de Mircea Cristian ARON

TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

FAGET
(

Marcel AVRAM - Primar al orașului Făget

„Am semnat încă trei contracte în valoare de trei milioane de euro!“

Se situează în extremitatea estică a 
județului Timiș, în zona de tranziție 

dintre Dealurile Făgetului și Munții Poiana 
Ruscă, la 17 km nord-vest de Făget. Se 
învecinează la est cu Tomești și la vest cu 
Jupânești, ambele la circa 3 km distanță, pe 
drumul comunal DC114. Numele localității 
provine de la numele cneazului Beloș (Ba-
loș). Prima atestare a localității este din 26 
august 1404, când regele Sigismund de Lu-
xenburg donează o parte a districtului Icuș în 
folosul Anei, soția lui Ştefan Török. Printre 
așezările donate a fost și Baloșești (Belos-
andrafava). La 27 septembrie 1439 regele 
Albert de Habsburg zălogeşte fraţilor Ioan şi 
Ioan cel Tânăr de Hunedoara districtul Icuş 
(din care făcea parte şi satul Baloșești) şi 
târgul Margina, până va reuşi să le restituie 
suma împrumutată de 4000 florini de aur.  

În anul 1548 satul Baloșești împreună 
cu Fărășești, Nemeșești și Margina consti-
tuie lăsământul fetei nobilului Ioan Bozvary. 
La 24 mai 1596 principele Sigismund Ba-
thory donează districtele Margina cu 43 de 
sate (din care face parte şi satul Baloșești) şi 
districtul Mănăştiur cu 31 de sate lui Ştefan 
Turcu (Török). Alte referiri la această locali-
tate sunt din anul 1620, când satul este donat 
lui Ştefan Bethlen şi din 1700, când Marsi-
gli l-a amintit ca făcând parte din districtul 
Făget.  

În apropiere satului au existat alte două 
așezări: Ursu, amintit în sec. XV și Gostești 
(Gozdest), amintit în sec. XVI, care au mai 
rămas în vocabularul local ca denumiri de 
locuri în hotarul satului. După tradiție, lo-
calitatea s-a numit initial Costești. Cu tim-
pul, condițiile de trai fiind mai prielnice 
la deal, vatra satului s-a mutat pe actua-
lul loc. Denumirile succesive ale localității 
Baloșești au fost: 1404, 1405-Belosfalw, în 
1548 Belusfalva sau Belewsfalw, la 1597 

Revin în aşezarea cu cei mai 
frumoşi castani din România: 

Făgetul Banatului. Castanii Făgetului 
înnobilează trecutul Banatului, fiindcă 
pe sub ei s-au plimbat prin ani atâţia oa-
meni de seamă: Coriolan Brediceanu, 
Valeriu Branişte, Victor Vlad Delama-
rina, Eftimie Murgu, Cassian Munteanu, 
George Popovici, Traian Grozăvescu 

(cel împuşcat la Viena de geloasa lui soţie Nelly Kὃvesdy), Traian 
Vuia, dr. Petru Groza (domnia sa o mai cotea şi pe sub platanii din 
Parcul Catolic), Traian Unipan, iniţiatorul celebrului cor de la Făget 
şi, niciodată ultimul pe listă, sclipitorul Alexandru Mocioni. Reve-
nind, cum spuneam, în scurta întrevedere cu domnul profesor Mar-

cel Avram, primarul oraşului Făget, am aflat lucruri de fală pentru 
administraţia de azi a Făgetului şi de bucurie pentru locuitorii săi.  

„Am semnat, îmi spunea edilul oraşului, încă trei contracte în 
cadrul PNRR. Este vorba de reabilitarea Casei de Cultură, a inter-
natului școlar și a clădirii școală și direcțiune. Până în prezent avem 
semnate cinci contracte de finanțare pe PNRR, în valoare totală de 
peste trei milioane de euro.”  

Întrebând despre termenul de implementare a unui astfel de 
proiect, domnul Marcel Avram ne-a spus: „Termenul este de maxim 
20 de luni de la semnarea contractului. Şi tot în această perioadă 
am avut o discuție cu domnul ministru al transporturilor, Sorin Grin-
deanu, pentru a primi sprijin în implementarea proiectului ce presu-
pune realizarea unei piste de biciclete între Făget și Begheiul Mic” a 
conchis edilul. 

Restituiri făgeţene  
                                                                               Baloşeşti                                                         Prof.dr. Dumitru TOMONI  

Belosest, în 1598 Belosest sau Belasfalva, 
în 1612 Beluzest, în 1617 predium Belosest, 
la 1620 Belzest, în 1717 Belovste, la 1723 
Pattoschest sau Balloschest, în 1779 Polosi-
est sau Balosiest, la 1828 și 1851 Balosesty, 
iar în anul 1913 Begabalazs. În anul 1554 
avea 8 case, în 1569, 4 case, în 1579, 4 case 
și în 1717, 8 case. În anul 1869 avea 42 de 
case și 191 locuitori, toți ortodocși, în 1880 
avea 40 case și 168 locuitori, din care 167 
ortodocși; în 1900 avea 41 case și 222 lo-
cuitori, toți ortodocși; în 1910 avea 45 case 
și 244 locuitori, toți ortodocși; în 1930 avea 
240 locuitori, toți ortodocși; în 1992 avea 
191 locuitori, toți ortodocși; în 2002 avea 
140 locuitori, toți ortodocși; în 2011 avea 
120 locuitori, din care 119 ortodocși.  

Din punct de vedere administrativ, în 
secolele XV-XVI făcea parte din districtul 
Icuș (Margina), la sfârșitul secolului al XVII-
lea din districtul Făgetului, după instaurarea 
stăpânirii habsburgice în Banat aparținea 
districtului Lugoj și cercului administra-
tiv Făget, în 1779 făcea parte din comitatul 
Caraș, plasa Căpâlnaș, iar după 1881 din 
comitatul Caraș-Severin, plasa Făget. După 
anul 1919 este arondată secretariatului cercu-
al Tomești împreună cu comunele Goizești, 
Jupânești și Susani, toate fiind în județul 

Caraș-Severin, plasa Făget, iar după 1925 în 
judeţul Caraș-Severin, plasa Margina (1926-
1929), apoi plasa Făget (1929-1939), din nou 
plasa Margina (1939-1950). Din anul 1950 
figurează ca sat al comunei Tomești, raionul 
Lugoj, Regiunea Banat, alături de Tomești, 
Jupânești, Românești și Luncani. După anul 
1952, odată cu înființarea raionului Făget 
este arondată acestui raion, iar din 1968 
arondată tot comunei Tomești împreună cu 
satele Tomești – ca și reședință de comună, 
Colonia Fabricii, Luncanii de Jos, Luncanii 
de Sus și Românești, din județul Timiș.  

Satul Baloșești fiind mic și sărac, nu a 
avut preot și biserică proprie. Neavând lăcaș 
de cult, locuitorii mergeau pentru slujbele 
religioase la biserica din Jupânești, iar după 
1950 în Tomești. Cu mari sacrificii locuito-
rii din Baloșești reușesc să zidească prima 
biserică în perioada 1954-1957, meșter fiind 
Covaci Simion din Drăgsinești. Pentru filia 
Baloșești au fost numiți administratori paro-
hiali sau au funcționat temporar deservenți: 
Gheorghe Corneanu, Gheorghe Garoiu, Ioan 
B. Mureșianu, Gh. Butac, Dionisie Totoescu, 
Nicolae Roman, Gheitazet Dumbravă Con-
stantin Tomiuc, Vasile Grecu, Ioan Bucur, 
Ioan Nicorici. La Baloșești nu a funcționat 
școală confesională, copiii de vârstă școlară 
fiind obligați să învețe încă din anul 1785 
la școala din Brănești, alături de copiii 
din Jupânești, învățător fiind Ioan Silaghi. 
După deschiderea școlii confesionale de la 
Jupânești, copiii din Baloșești au învățat 
la această școală. Din cauza distanței de 
aproape 5 km și a sărăciei cu care se confrun-
tau părinții lor, numărul știutorilor de carte 
era mic. Astfel, conform recensământului 
din 1880, din cei 168 de locuitori, doar unul 
știa să scrie și să citească, iar în 1910 din 
cei 244 locuitori ai satului, doar doi știau să 
scrie și să citească. 
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JIMBOLIA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

„În munca noastră de a insista să ne aducem copiii în sălile de sport venim în plus cu această 
inițiativă privată, de bun augur pentru orașul nostru!“

Darius Adrian POSTELNICU - Primar al orașului Jimbolia

Transparență administrativă
u Hotărârea nr. 1 din 26.01.2023 privind acoperirea definitivă a deficitului, la secțiunea de dez-

voltare, din excedentul anilor precedenți la bugetul local. u Hotărârea nr. 2 din 26.01.2023 privind 
aprobarea Organigramei şi Statului de funcţii, pe anul 2023, la Spitalul Dr. Karl Diel Jimbolia. u Ho-
tărârea nr. 3 din 26.01.2023 privind aprobarea scoaterii la concurs a unor posturi vacante la 
Spitalul Dr. Karl Diel Jimbolia. u Hotărârea nr. 4 din 26.01.2023 privind aprobarea Organi-
gramei şi Statului de Funcţii, pe anul 2023, la Primăria oraşului Jimbolia. u Hotărârea nr. 5 din 
26.01.2023 privind desemnarea consilierilor locali pentru a face parte din Comisia de evalua-
re a performanțelor profesionale individuale ale secretarului general al orașului Jimbolia, d-na 
Mihaela Adriana Stanciu, pentru activitatea desfășurată în perioada 01.01.2022-31.12.2022. 
u Hotărârea nr. 6 din 26.01.2023 privind scutirea de la plata impozitului pe clădiri, impo-
zit teren curţi/construcţii şi teren intravilan a Fundației Sfântul Francisc, pentru anul fiscal 2023.  
u Hotărârea nr. 7 din 26.01.2023 privind aprobarea regulamentului de vânzare a locuințelor ANL 
din orașul Jimbolia. u Hotărârea nr. 8 din 26.01.2023 privind aprobarea reţelei şcolare a unită-
ţilor de învăţământ preuniversitar din oraşul Jimbolia pentru anul şcolar 2022-2023. u Hotărârea nr. 
9 din 26.01.2023 privind însuşirea raportului de evaluare a terenului concesionat, în suprafaţă 
de 25 mp, situat în Jimbolia, Zona Gării, înscris în CF nr. 406691 Jimbolia, cadastral 292/1/5 pe  
care se află garajul ai cărui proprietari sunt d-l Valeriu Asavei și d-l Tiberiu Asavei. u Hotărârea nr. 10 
din 26.01.2023 privind vânzarea, fără licitaţie publică, a terenului concesionat, în suprafaţă de 25 mp, 
situat în Jimbolia, Zona Gării, înscris în CF nr. 406691 Jimbolia, cadastral 292/1/5 pe care se află garajul 
ai cărui proprietari sunt d-l Valeriu Asavei și d-l Tiberiu Asavei. u Hotărârea nr. 11 din 26.01.2023 
privind însuşirea raportului de evaluare a terenului închiriat, în suprafaţă de 678 mp, situat în Jimbolia, 
str. Calea Timișorii, înscris în CF nr. 406451 Jimbolia, cadastral 406451 pe care se află construcția ai 
cărei proprietari sunt d-na Andreea - Ecaterina Rădoi și d-l Marius Vasile Rădoi. u Hotărârea nr. 12 
din 26.01.2023 privind vânzarea, fără licitaţie publică, a terenului închiriat, în suprafaţă de 678 mp, 
situat în Jimbolia, str. Calea Timișorii, înscris în CF nr. 406451 Jimbolia, cadastral 406451 pe care se 
află construcția ai cărei proprietari sunt d-na Andreea - Ecaterina Rădoi și d-l Marius Vasile Rădoi.  
u Hotărârea nr. 13 din 26.01.2023 privind aprobarea indicatorilor tehnico-economici aferenți „Proiec-
tului regional de dezvoltare a infrastructurii de apă și apă uzată din județul Timiș, în perioada 2014-
2020” – Orașul Jimbolia. u Hotărârea nr. 14 din 26.01.2023 privind aprobarea cofinanţării „Proiectu-
lui regional de dezvoltare a infrastructurii de apă şi apă uzată din judeţul Timiş, în perioada 2014-2020” 
prin POIM in vederea asigurarii cofinanțării proiectului. u Hotărârea nr. 15 din 26.01.2023 priv-
ind actualizarea suprafeței de teren rezultată în urma măsurătorilor la imobilul din Jimbolia, str. Liviu  
Rebreanu (fostă str. V. I. Lenin) nr. 13, înscris în CF nr. 406583 Jimbolia, nr. topo. 2163, 2164.  
u Hotărârea nr. 16 din 26.01.2023 privind aprobarea inventarului anual şi patrimoniul public şi privat 
al oraşului Jimbolia. u Hotărârea nr. 17 din 26.01.2023 privind aprobarea propunerilor de ca-
sare a mijloacelor fixe şi scoatere din folosinţă a obiectelor de inventar. u Hotărârea nr. 18 din 26.
01.2023 privind alegerea preşedintelui de şedinţă pentru lunile februarie, martie, aprilie 2023. u Hotă-
rârea nr. 19 din 26.01.2023 de completare a Hotărârii Consiliului Local al orașului Jimbolia nr. 
184 din 07 octombrie 2022 privind aprobarea depunerii proiectului „Reabilitarea structurală și energetică 
a unei clădiri publice având funcționalitatea de sediu Primărie, oraș Jimbolia” în cadrul apelurilor de 
proiecte PNRR/2022/C5/2/B.1/1, componenta 5 — Valul renovării, axa 2 — Schema de granturi pentru 
eficiență energetică și reziliență în clădiri publice, operațiunea B.1: Renovarea integrată (consolidare 
seismică și renovare energetică moderată) a clădirilor publice.

În data de 15 ianuarie a avut loc inaugurarea Colosseum Sport 
Center. Este vorba despre prima sală de fitness și kickbox din 

Jimbolia, dedicată locuitorilor orașului.
La acest eveniment au fost prezenți reprezentanți ai Primăriei 

orașului Jimbolia, TV Jimbolia, oameni de afaceri, sportivi și an-
trenori emeriți din lumea sportului, alături de locuitori ai orașului.

„O inaugurare inedită, un eveniment deosebit, iată, o nouă sală 

de fitness, de sport, în orașul nostru. Este binevenită deoarece în mun-
ca noastră de a insista să ne aducem copiii în sălile de sport venim în 
plus cu această inițiativă privată, de bun augur pentru orașul nostru. 
După cum știm cu toții, o minte sănătoasă într-un corp sănătos au 
spus-o încă din antichitate: Men sana in corpore sano!

Felicitări tuturor pentru implicare!“, a declarat primarul orașului 
Jimbolia, domnul Darius Adrian Postelnicu, la inaugurarea Colos-
seum Sport Center.

Începând din anul 2011, românii 
sărbătoresc pe data de 15 ianuarie 

Ziua Culturii Naționale. Această dată nu a 
fost aleasă întâmplător, ci este ziua în care 
s-a născut poetul național Mihai Eminescu.

Ca în fiecare an, cu acest prilej, Biblio-
teca Orășenească și Primăria orașului Jimbo-
lia au organizat un moment cultural-artistic 
la bustul poetului Mihai Eminescu, ca un 
omagiu adus personalităților României.

Ziua Culturii Naționale 
la Jimbolia
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Caraș-SeverinSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

VERMES
,

Pagină coordontă de Carmen Elena APOSTOL

Ion Iacob DAMIAN - Primar al comunei Vermeș

„Așa cum ne-au învățat părinții, pe unii chiar cu faptele lor, munca este indispensabilă 
identității umane!“

Domnule primar, nu am mai vorbit de mult despre Asociaţia 
Primarilor din Banatul Istoric, ce-mi puteţi spune nou şi din poziţia 
dumneavoastră de vicepreşedinte de Caraş-Severin?  

În ultima lună a anului trecut am avut întâlnirea de sfârşit de 
an, într-o ambianţă deosebită pregătită de domnul profesor Ovidiu 
Doţa, primarul comunei Topolovăţu Mare, iar în ianuarie, domnul 
Luchian Savu, edilul comunei Şandra, a fost gazda primei adunări 
din acest an, prilej cu care s-au primit noi membri în cadrul asociaţiei 
şi în cadrul Senatului asociaţiei. Cât despre programul stabilit pentru 
acest an, pot să vă spun, fără a plictisi cititorii, că el este unul bogat în 
obiective, în aceste obiective regăsindu-se şi fraţii noştri din Banatul 
de limbă sârbă şi maghiară.  

Dacă vorbim de obiective, pe plan local despre ce putem vorbi?  
În primul rând, despre Programul Naţional de Investiţii „Anghel 

Saligny” şi, desigur, despre proiectul de alimentare cu apă, canalizare 
menajeră şi staţie de epurare în localitatea Izgar, comuna Vermeş.  

Despre valoarea acestui proiect, ce-mi puteţi spune pentru 
consătenii dumneavoastră?  

Este un proiect mare, un proiect în valoare de 6.318.053,32 lei, 
ca să fiu exact.  

Şi despre valoarea eligibilă?  
Valoarea eligibilă a proiectului se ridică la 5.848.625,17 lei. 

       Şi valoarea neeligibilă?  
Valoarea neeligibilă se află undeva la 469.437 de lei.  
Cine finanţează acest proiect, domnule primar?  
Entitatea finanţatoare este Guvernul României prin Ministerul 

Dezvoltării, Lucrărilor Publice şi Administraţiei.  
Tot ce mi-aţi spus până acum înseamnă muncă, multă muncă. 

Când am pornit spre comuna Vermeş, pentru a mă întâlni cu primarul ei, domnul Vasile Todi a ţinut să-mi 
spună: „Doamnă Carmen, înainte de a te întâlni cu acest om, trebuie să ştii că Ion Iacob Damian face 

parte din acei oameni rari, care ştie bine despre ce anume se poate vorbi şi despre ce nu. Ai grijă cum încuscreşti 
întrebările şi nu uita că de acest bărbat mă leagă mai mult decât o prietenie, câteodată prieteniile se ruinează mult 
prea repede, mă leagă o împletire de cântece din ţara noastră a Banatului cel mare şi respectul infinit pentru această 
asociaţie a vrednicilor primari din Banatul istoric, căreia el îi este vicepreşedinte de Caraş-Severin.” Şi chiar  
cu o întrebare legată de Asociaţia Primarilor din Banatul Istoric am şi început dialogul meu cu domnul primar.  

Pentru tinerii cititori ai jurnalului nostru, vreau să aflu ce înseamnă 
pentru dumneavoastră munca?  

Munca înseamnă dăruire, munca nu este şi nu trebuie privită, cred 
eu, ca un accesoriu periferic fiinţei umane, ea fiind, aşa cum ne-au 
învăţat părinţii, pe unii chiar cu faptele lor, munca este indispensabilă 
identităţii umane.  

Mai avem timp pentru încă o întrebare?  
Da, cu plăcere!  
Prin acest Program Naţional de Investiţii „Anghel Saligny” 

mai aduceţi şi alte lucruri bune pentru comuna Vermeş?  
Eu zic că da, gândindu-mă nu mai departe de proiectul care 

vizează construirea a nu mai puţin de cinci poduri!  
Vorbiţi de poduri rutiere! Interesant! Și care este valoarea 

acestui proiect?
Da, este vorba despre poduri rutiere, de 74 de metri lungime şi 

41 de metri lăţime! Valoarea totală a acestui proiect extrem de nece-
sar, sigur, toate proiectele sunt necesare, ei, valoarea acestui proiect 
este de 10.051.918 lei.  

Din care valoarea eligibilă...  
Valoarea eligibilă a acestui proiect este de 9.604.833 lei.  
Aici este fără virgulă!  
Ei, dacă ţineţi atât de mult la cifre exact este 9.604.833,20 lei.   
Şi valoarea neeligibilă?  
Valoarea neeligibilă a acestui proiect este de 447.085 de lei. 

Bani asiguraţi de acelaşi Minister al Dezvoltării, Lucrărilor Publice 
şi Administraţiei.  

Domnule primar, vă mulţumesc!  
Şi eu vă mulţumesc pentru interesul arătat comunei noastre. 

Atenţie şoferi!  
Regulă nouă pentru sensul giratoriu  

Se pregăteşte o regulă nouă pentru sensul giratoriu. 
Cine este şoferul care trebuie să dea prioritate de 

acum? Parlamentarii vor să schimbe regulile de circulație 
în sensul giratoriu, pentru că în aceste zone au loc multe 
accidente. Toate detaliile, în rândurile de mai jos.  

Actuala definiție ar provoca confuzie și erori printre 
șoferi. Astfel, noua definiție indică 
faptul că șoferul care se află pe ban-
da a doua de circulație și vrea să 
părăsească sensul giratoriu, va trebui 
să acorde prioritate șoferilor încadrați 
pe prima bandă de circulație.  

Cine va acorda prioritate? Participantul la trafic 
încadrat pe banda a doua, care doreşte să părăsească sen-
sul giratoriu la a doua ieşire, trebuie să acorde prioritate 
vehiculelor încadrate pe banda întâi, deoarece aceste auto-
vehicule se deplasează în cadrul sensului giratoriu”, arată 
noua definiție. Confrom parlamentarilor, Codul Rutier 
nu ar arăta și situația în care există mai multe benzi de 
circulație în sensul giratoriu. Astfel, prevederile legisla-
tive de acum pot produce confuzie și erori prin definiția 
greșită a sensului giratoriu ca fiind intersecție. 

 Rubrica credinţei  
n Citeşte cărţi bune câ-

te puţin. n Cultivă comuniu-
nea cu sfinţii. n Fii o per-
soană normală, una din uma-
nitate. n Fii amabil cu toţi, 
înainte de toate cu casnicii 
tăi. n Păstrează curăţenia şi 
ordinea din casa ta. n Fă-ţi 
un hobby salutar şi sănătos. 
n Fă exreciţiu fizic cu regu-
laritate. n Trăieşte fiecare 
parte a zilei precum o întrea-
gă zi. n Fii onest la maxi-
mum, înainte de toate, cu tine  
însuţi. n Fii credincios în 
cele mici. n Fă-ţi lucrarea 
ta, după care uit-o. n Fă, 
mai înainte de toate, lucru-
rile mai dificile şi mai dure- 

roase. n În-
fruntă reali-
tatea. n Fii 
recunoscător.  

Rubrica elevilor  
Domnul României moderne  

Dragi elevi ai comunei 
Vermeş, este bine să 

reţineţi că, pentru ţara noastră, 
colonelul Alexandru Ioan Cuza,  
domn al Principatelor Unite, a  
fost nu doar o personalitate 
istorică unificatoare, dar şi, la fel de impor-
tant, una reformatoare. Reformele lui Cuza au 
vizat sistemul politic, sistemul sanitar, instituţia 
Poştei, armata, Biserica, învăţământul, justiţia, 
fiscalitatea, serviciul vamal etc. Tot în tim-
pul domniei lui Cuza au fost înfiinţate primele 
două universităţi româneşti: la Iaşi, în 1860 şi 
la Bucureşti, în 1864. Alexandru Ioan Cuza a 
fost unul dintre oamenii care au marcat istoria 
modernă a României. Ce a rămas consemnat de-
spre el în cărţile de istorie ştie mai toată lumea. 
Mai puţin cunoscut este faptul că omul Cuza a 
fost un personaj tragic al propriei sale vieţi.  

Primul pas important pe calea înfăptuirii 
statului național unitar român a fost făcut la 24 
ianuarie 1859, unirea cea mică, dar Marea Unire 
a avut loc în 1918 în Alba Iulia.  
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TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

COSTEIU,

Pagină coordonată de Mircea Cristian ARON

Din albumul primăriei

„Din păcate, dacă omul pică în păcat își va da seama prea târziu!“
Preot Viorel CINCA - Biserica Ortodoxă Hezeriș

Preabunule Părinte, dacă tot ne aflăm 
în apropierea sfintei biserici, vă întreb ce îl 
poate învăţa biserica pe cetățeanul modern, 

care pare atât de rătăcit de adevăratele valori ale vieții?  
Ei, domnule Aron, biserica îi arată credinciosului adevărată viață 

trăită în spiritul lui Dumnezeu și trăirile religioase pe care ar trebui să 
le aibă în drumul său spre mântuire.  

Ajutând astfel scopului nostru...  
Exact, scopul nostru pe pământ fiind acela de a ne căuta mântu-

irea și nu-l putem atinge decât prin biserică și urmând calea bisericii, 
de aceea trebuie să venim la biserică, să ascultăm Sfânta Liturghie, 
cuvântul Domnului, să descoperim adevărul, calea și viața adevărată 
reprezentată prin Iisus Hristos. „Eu sunt adevărul, calea și viața”, 
spune Isus Hristos.  

Şi prin biserică...  
Prin biserică le putem afla. Dacă nu avem biserica alături de 

noi și învățătura lui Hristos nu ne vom mântui. Viața noastră este 
alături de Maica Domnului. De când ne naștem începem să mergem 
pe drumul către mântuire, ne pregătim, iar Maica Domnului trebuie 
să fie alături de noi și de aceea trebuie să o căutăm neîncetat. De când 
ne naștem, trebuie să ne pregătim pentru viața veșnică.  

Părinte, aş dori să vă întreb şi pentru cititorii noştri sau mai 
ales pentru dânşii, omul ce trebuie să facă să se mântuiască?  

Să vină la biserică, domnule Aron, să asculte învățătura religioasă 
a lui Iisus, pe care să o urmeze, să o respecte, dar mai ales să o pună în 
practică! După aceea, să nu spună că nu a auzit și nu a știut.  

Care sunt poruncile pe care ar trebui să le respecte creștinul?  
Dumnezeu are mai multe îndemnuri prin care ne poruncește să îi 

dăm cinstirea cuvenită numai Lui și să îl punem pe primul loc în viața 
noastră. Trebuie să îl cinstim pe Dumnezeu, părinţii şi aproapele.  

Iarnă; departe se întinde linia lungă a pădurilor cenuşii pe fondul argintiu. Coboram din Banatul de munte 
spre Coşteiu, cârdurile de copaci, dezgoliţi de frunze, se înălţau aspri, negri ca un grup de străjeri. Din timp 

în timp ajungeau până la urechile mele ecoul lătraturilor de câini şi un zgomot confuz – desigur vântul care purta 
ecoul. Preaonoratul Părinte Viorel Cinca, de la Biserica Ortodoxă din Hezeriș, a comunei Coșteiu, mă întâmpină 
cu bucurie în dreptul sfintei biserici. Reluăm, astfel, un dialog început cu ceva vreme în urmă.  

Părinte Cinca, hai să reamintim chiar şi celor care le cunosc, 
cele 10 porunci!  

Da, e bine că propuneţi acest lucru în dialogul nostru, pentru că 
repetiţia este folositoare:  

1. Eu sunt Domnul Dumnezeul tău. Să nu ai dumnezei străini 
înaintea mea, chip cioplit să nu-ți faci că să te închini lui.  

2. Să nu iei numele lui Dumnezeu în deșert.  
3. Adu-ți aminte să sfințești ziua Domnului.  
4. Cinstește pe tatăl tău și pe mama ta, că să trăieșți mult și bine 

pe pământ.  
5. Să nu ucizi.  
6. Să nu fii desfrânat.  
7. Să nu furi.  
8. Să nu mărturisești strâmb împotriva aproapelui tău.  
9. Să nu poftești la femeia aproapelui tău.  
10. Să nu poftești niciun lucru al aproapelui tău.  
Bunule Părinte, să nu încheiem dialogul nostru fără a vă în-

treba dacă, după observațiile dumneavoastră, credinciosul actual 
încearcă să respecte cele 10 porunci?  

Domnule Aron, în viață omul are multe încercări. Diavolul îl 
ispitește cu multe provocări. Credinciosul, dacă este pregătit şi a ve-
nit la biserică și a ascultat învățătură lui Hristos, va ști cum să se 
apare și să înțeleagă ce i se întâmplă.  

Păcatul îl ispiteşte pe om, Părinte?  
Da, păcatul îl încearcă pe om, dar prin credință în Hristos îl  

poate ocoli și învinge. De aceea, trebuie să fim ancorați în Cuvântul 
lui Hristos, chiar dacă avem slăbiciuni și căderi. Diavolul își pre- 
zintă păcatul într-o manieră dulce, provocatoare și atractivă. Hai, că 
va fi bine! Din păcate, dacă omul pică în păcat își va da seama prea 
târziu. 

„Cine poate uita, îmi spunea domnul primar Petru Carebia, ziua în care 
la 1918, Adunarea Naţională de la Alba Iulia adopta rezoluţia Unirii Tran-
silvaniei, Banatului, Crişanei şi Maramureşului cu România?” Bucuria ace-
lui moment istoric a fost retrăită la Coşteiu, în luna care a trecut, când au 
fost comemoraţi eroii prin slujba de pomenire și depunere de coroane!  

 Este bine să ştiţi...  
Noi măsuri fiscale  

Prof. univ. dr. Aurel MIHUŢ  

Valoarea punctului de pensie se majorează de la 1.586 
la 1.785 lei, adică cu 12,5%. 

Pensionarii cu venituri mai mici de 3.000 de lei vor bene- 
ficia de ajutoare, în două tranșe (prima în ianuarie 2023, a 
doua în octombrie 2023), astfel: 1.000 de lei dacă nivelul veni- 
turilor lunare este de până la 1.500 lei, inclusiv; 800 de lei, 
dacă nivelul veniturilor lunare este între 1.501 lei și 2.000 lei, 
inclusiv; 600 de lei, dacă nivelul veniturilor lunare este între 
2.001 lei și 3.000 lei, inclusiv.  

Pensiile speciale pentru primari se suspendă până la 1 ia-
nuarie 2024. Copiii și adulții cu handicap primesc în ianuarie 

2023 o indemnizație compensatorie acordată 
în mod excepțional, astfel: 368 de lei pentru 
adulții cu handicap grav; 279 de lei pentru 
adulții cu handicap accentuat; 64 de lei pentru 
adulții cu handicap mediu; 316 de lei pentru 
copiii cu handicap grav; 184 de lei pentru co-
piii cu handicap accentuat; 64 lei pentru copiii 
cu handicap mediu.
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VICTOR V. DELAMARINA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Narcis TIRON - Preot al Bisericii Ortodoxe din comuna Victor Vlad Delamarina  

Pagină realizată de 
prof. Ana-Maria TAPANOV

„La toate solicitările noastre avem un prieten de nădejde în domnul primar!“

Preaonorate Părinte, reluăm azi dialogul nostru, întrebân- 
du-vă ce credeți că îi îndepărtează pe oameni de biserică?  

Doamnă profesor, comoditatea.  
Comoditatea?  
Ea este principala vinovată, ca să spun aşa, comoditatea, bat-o vina!
Dumneavoastră ce relaţii aveţi cu tinerii din comună?  
Eu am o relație foarte bună cu tinerii din comună, doar că cei mai 

mulți nu vin la biserică. Mulți din aceşti tineri preferă să aleagă alte 
preocupări departe de biserică și se obișnuiesc așa. La slujbe vin mam-
ele cu copiii. Avem și tineri care vin, dar cei mai mulți care urmează 
biserica au peste 45-50 de ani. Sunt și copii care vin la împărtășanie.  

Există totuşi un gol...  
Totuși există un gol, aveţi dreptate, iar golul acela apare de  

la tinerii de 18 ani, până la 40, când oamenii nu prea dau pe la bise-
rică, decât la evenimente speciale: nuntă, moarte, Crăciun, Înviere, 
Paște.  

De ce tinerii ar trebui să își întoarcă față către biserică și către 
Dumnezeu?  

Într-o lume atât de tulbure, cu atâtea incertitudini și amenințări, 
trebuie să ne dăm seama că singura salvare este Dumnezeu. Vedem 
tot mai multe divorțuri după puțini ani de la nuntă...  

Apropo de divorţ, mă iertaţi că vă întrerup, dar vreau să vă 
întreb: de ce se despart oamenii?  

Pentru că nu au o ancoră, un far călăuzitor, să spunem așa, care 
nu este altul decât Dumnezeu.  

Cum poate biserica și Dumnezeu să îl salveze pe un rătăcit?  
Mai întâi trebuie să își dorească el să fie ajutat. Dacă nu vrea, 

e mai greu. Eu am dialog cu toți oamenii din sat. Mă înțeleg bine și 
cu tinerii și cu sătenii în vârstă. Dacă omul nu are dorință, nu prea ai 
ce face. Sunt credincioși care vin și doresc să fie alături de biserică, 
să respecte Cuvântul lui Dumnezeu. Alții sunt de acord cu ce aud și 
rămân la nivelul acesta.  

Care credeți, Părinte, că sunt amenințările de azi asupra 
creștinilor?  

Doamnă, atacul asupra creștinismului a devenit azi tot mai in-
tens, vine din toate părțile, inclusiv din partea unor minorități sexu-

Atunci când domnul primar Cardaş, mi-a sugerat să dialoghez şi cu oamenii comunei sale, primul om 
pe care mi l-am dorit ca interlocutor, a fost chiar Părintele Narcis Tiron. Asta şi pentru că eu trăiesc 

convinsă că prima şi cea mai inevitabilă îndatorire a oricărui om este să aibă credinţă, altfel spus, religie, adică 
să aibă o cunoaştere bine definită a lui Dumnezeu şi a felului în care El trebuie cinstit, adică, să cunoască ra-
porturile dintre sine şi El, pentru a putea să ţină mărturisirea. Cam tot astfel am înţeles şi din dialogul purtat 
cu interlocutorul meu, că aşa este alcătuită natura duhului omenesc, să-L ceară şi să Îl caute în chip firesc pe 
Dumnezeu şi să se pună în acele relaţii cu El, pe care le consideră legitime.  

ale. E un atac asupra creștinilor și direct asupra familiei, care este 
baza Bisericii creștine. Ceea ce este foarte grav. E un atac asupra 
tuturor valorilor tradiționale, care provin de fapt din creștinism. Dacă 
nu ai o familie sănătoasă, nici biserica nu e sănătoasă. S-a ajuns să 
nu se mai discearnă binele de rău. Există unii cetăteni care nu mai 
disting ce e bine și ce e rău. Avalanșa de informații e atât de mare, 
încât nu se mai pot clarifica și verifica, iar omul le ia ca atare, fără 
discernământ. Sunt multe surse media care nici nu urmăresc infor-
marea corectă a cetățenilor, ci manipularea, prezintă adevărul ca fals, 
iar falsul ca adevăr. Atunci, normal că omul nu mai știe ce e corect. 
Dar mai ales tinerii sunt expuși acestui atac informațional copleșitor, 
care pe mulți îi năucește.  

Părinte, vă mai amintiți sloganul: „Vrem spitale, nu cate-
drale!”?  

Cum să nu-mi amintesc!  Era sloganul care lovea direct în sfânta 
biserică. Niciodată nu s-a spus că sunt prea multe baruri sau clu-
buri. Dar, oricâte lovituri a luat biserica creștină și Iisus, tot au ieșit 
victorioși și mai puternici. E o dovadă că au spus adevărul? Dumne-
zeu și rugăciunile ne mai țin. O dovadă că învățătură de la Mântuitor 
este o învățătură adevărată, venită de la Dumnezeu, de aceea a rezis-
tat atât și va rezista până la final.  

Cum trebuie să fie un creștin?  
Interesantă şi poate chiar necesară întrebare; e un exemplu al 

tânărului din Evanghelie, care îl întreabă pe Hristos ce trebuie să 
facă pentru că să moștenească viața veșnică? Hristos îi enumeră 
câteva dintre cele 10 porunci. Tânărul spune că pe toate acestea 
le-a respectat din tinerețe. Prin urmare, cam asta ar trebui să facem 
pentru a fi buni creștini. „Dacă vrei să fii desăvârșit, încă una tre-
buie să respecți”, i-a spus Hristos. Că să fim buni creștini, trebuie 
să respectăm poruncile. Dacă vrem să fim și mai buni, va trebui să 
facem mai mult decât poruncile.  

Nu aş dori să închei acest dialog cu dumneavoastră fără să vă 
întreb în ce relaţie se află Biserica Ortodoxă Victor Vlad Delama-
rina cu Primăria comunei Victor Vlad Delamarina?  

Într-o relaţie excelentă! Doamnă profesor, la toate solicitările 
noastre avem un prieten de nădejde în domnul primar!

Ne-am interesat pentru dumneavoastră  
Se dau 700 de lei gratis de la stat începând cu 1 februarie. Există o 

singură condiție importantă pentru a primi banii  

Vești bune la nivel național, după ce s-a aflat că se dau 700 de lei gratis de la stat, în-
cepând cu 1 februarie 2023. Există o singură condiție importantă pentru a primi banii 

proveniți din cardurile de energie, trebuie să vă interesaţi cum obțineți certificatele de validare 
a datoriei și cum se face plata către românii care vor beneficia de un ajutor de la stat privind 
facturile la încălzirea pe timp de iarnă. Începând cu 1 februarie, românii vor primi cardurile 
de energie. Concret, potrivit ultimelor modificări aduse actului normativ, în perioada 16 ianu-
arie – 1 februarie se vor distribui către asociaţiile de proprietari scrisoarea prin care se prezintă 
asociaţiilor metodologia de utilizare a certificatului de validare a datoriilor şi modelul certifi-
catului de validare a datoriei. În România există 152.000 de asociații de proprietari care vor 
elibera, la cerere, certificatele de validare a datoriei, autoritățile trimițându-le deja informări 

privind metodologia. Cardurile de energie vor fi distribuite populației începând 
cu 1 februarie 2023, în două tranșe: 700 lei /semestru, se acordă în luna februa-
rie 2023 pentru perioada 01.01.2023 – 30.06.2023; 700 lei /semestru, se acordă 
în luna septembrie 2023 pentru perioada 01.07.2023 – 31.12.2023.  

Caricatura lunii februarie  
Tristeţea de a fi român! 



8

LENAUHEIM
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim

„Anul 2023 începe cu contracte de un milion de euro pentru comuna Lenauheim!“

 Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Fermierii și alte persoane ce dețin terenuri, animale sau utilaje agricole au obligația 
de a depune la autoritățile locale declarațiile pentru anul acesta, în anumite 

termene. Fermierii români trebuie să ofere informații pentru registrul agricol din 2023, 
conform Ordonanței de Guvern nr. 28/2008, dacă persoanele fizice sau juridice ce dețin 
bunuri agricole pe raza unei localități nu furnizează informațiile necesare administrației 
locale, acestea riscă să fie penalizate cu amendă.

Legislația în vigoare menționează persoanele care sunt obligate să depună o declarație 
anuală la Registrul Agricol: u Persoanele fizice cu domiciliul în localitate; u Persoanele 
fizice cu domiciliul în altă localitate, dar care dețin bunuri pe raza localității respective;  
u Persoanele juridice cu sediul social în localitate; u Persoanele juridice cu sediul social 
în alte localități, dar care dețin bunuri pe raza localității.

Astfel, anul acesta, termenele pentru prezentarea declarațiilor sunt următoarele:
- Din 5 ianuarie până în ultima zi lucrătoare a lunii februarie 2023, pentru datele anu-

ale privind membrii gospodăriei, terenul aflat în proprietate și pe care îl utilizează, clădirile 
cu destinația de locuință, construcțiile anexe și mijloacele de transport cu tracțiune animală 
și mecanică, mașinile, utilajele și instalațiile pentru agricultură și silvicultură, efectivele de 
animale existente în gospodărie/unitate cu personalitate juridică la începutul fiecărui an, 
precum și modificările intervenite în cursul anului precedent;

- Din 1 mai până în 31 mai 2023, pentru datele privind modul de folosință al terenului, 
suprafețele cultivate, numărul pomilor în anul agricol respectiv.

Trebuie menționat faptul că persoanele fizice și juridice au obligația de a anunța 
autoritățile locale și în afara acestor intervale, în cazul în care au apărut modificări în pro-
prietate, în termen de 30 de zile de la apariția schimbării.

Primaria comunei Lenauheim a în-
ceput noul an prin semnarea, în luna 

ianuarie, a unor noi contracte de finanțare 
prin Programul Național de Redresare și 
Reziliență.

„Anul 2023 începe cu contracte de un 
milion de euro pentru comuna Lenauheim! 
Am semnat marți, la Ministerul Dezvoltării, 
două contracte de finanțare prin PNRR:

– Renovare structurală și energetică 
clădire sediul primăriei comunei Lenauheim 
– 3.028.592,72 lei;

Inițiative la început de an

La începutul acestui an, în localitatea 
Grabaț a avut loc, din inițiativa unor 

persoane, o acțiune de plantare a 50 de salcâmi. 
„Apreciez și le mulțumesc pentru inițiativă 

domnilor Cornea Cornel, Cornea Ioan, Buhas 
Claudiu, Nicolae Marius, care au plantat astăzi 
aproape 50 de salcâmi la Grabaț. Din partea 
primăriei a fost prezent Gheorghe Martin, șeful 
SVSU. Invit, pe această cale, pe oricine are astfel 
de inițiative să mi le facă cunoscute și vor bene-
ficia de tot sprijinul meu și al primăriei“, a spus 
domnul Ilie Suciu, primarul comunei Lenauheim.

– Asigurarea infrastructurii pentru trans-
portul verde în comuna Lenauheim – reali-
zare piste pentru biciclete la nivel local – 
1.757.403,90 lei.

Urmează să întocmim documentația 
pentru scoaterea la licitație a lucrărilor de 
proiectare și execuție.

Mulțumesc pe această cale pentru co-
laborare și ajutor Consiliului Local și echi- 
pei de implementare de la Primăria Lenau-
heim”, a declarat edilul comunei, domnul 
Ilie Suciu.

Registrul Agricol

Începând cu data de 10 ianuarie 2023, se 
pot plăti taxele și impozitele la Primăria 

comunei Lenauheim.
Orarul Biroului Taxe și impozite este 

următorul:
l Sediul Primăriei comunei Lenauheim:
- luni, marți, miercuri, joi: orele 0900 - 1400;
- vineri: între orele 0900 - 1300.
l Sediul administrativ Grabaț:
- marți, joi: între orele 0900 - 1300

l Sediul administrativ Bulgăruș:
- luni, miercuri: între orele 0900 - 1300.
Contribuabilii care plătesc integral dările 

până la data de 31 Martie 2023, beneficiază de o 
reducere de 10%.

Impozitele locale pentru persoanele fizice 
și juridice din comuna 
Lenauheim nu s-au majo-
rat pentru anul 2023, fiind 
doar indexate cu indicele 
de inflație, așa cum pre-
vede Codul Fiscal.

Taxe și impozite

Rubrica 
doctorului 
de familie
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TOPOLOVATU MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

(

 Pagină realizată de prof. Alina Simona GRAD

„Investiția nu presupune nicio cheltuială din partea primăriei comunei!“

Domnule primar, ce noutăţi aţi adus 
pentru comuna Topolovăţu Mare acum, 
la început de an?  

Una din ele, din aceste noutăţi, ca să 
spun astfel, poate fi aceea că Asociaţia de Dezvoltare Intercomuni-
tară Deşeuri a atras aproape opt milioane de euro pentru realizarea a 
zece centre de colectare cu aport voluntar în tot atâtea localităţi din 
judeţul Timiş. Unul din aceste centre 
va fi în comuna noastră, Topolovăţu 
Mare, şi care va deservi şi comunele 
din jur.  

Care va fi valoarea «centrului» 
din comuna dumneavoastră?  

Valoarea acestui centru de colec- 
tare este de 870.000 de euro.  

Şi unde va fi amplasat?  
Urmează să fie amplasat în 

zona industrială a localităţii. De alt-
fel, nu aş numi această informație o 
„noutate”, ţinând seama de faptul că, 
la finalul anului 2022, am informat 
şi prin intermediul Jurnalului Inter-
regional „Banatul”, asupra faptului 
că prin intermediul proiectului depus  
de Consiliul Judeţean Timiş, s-a de-
pus o cerere de finanţare prin care 
comuna noastră să beneficieze de 
construirea unui CAV, adică a unui Centru de Colectare prin Aport 
Voluntar, pentru a acoperi nevoile comunei noastre şi chiar a co-
munelor din jur.  

Prof. Ovidiu DOȚA - Primar al comunei Topolovățu Mare

După întâlnirea cu domnul profesor Ovidiu Doţa, mi-am reamintit că fericirea obţinută cu osteneală este 
gustată de două ori. După întoarcerea sa de la Bucureşti am fost convins, încă o data că pentru aces 

om fericirea cea mai mare este rezultatul definitive al muncii sale care nu impinge la dezbinare, ci îndeamnă la 
înfrăţire. Iată un sens al muncii: acela de bucurie colectivă.  

În ce constă realizarea acestui Centru de Colectare prin Aport 
Voluntar, domnule primar?  

În realizarea unei platforme betonate, dotarea cu containere 
destinate pentru diverse tipuri de deşeuri: periculoase, textile, elec-
tronice, reciclabile, voluminoase, vegetale etc.  

Vor fi şi construcţii?  
Desigur, se vor construi, atât birouri, cât şi magazie şi un spaţiu 

amenajat pentru cântar.  
Pentru o mai bună informare a 

cititorilor, vă întreb dacă aceste con-
tainere vor fi închise?  

Evident, containerele vor fi în- 
chise şi nu vor afecta aspecutul  
zonei şi nici nu vor emana mirosuri.  
De menţionat este şi faptul că,  
la umplerea lor, va fi asigurată, prin  
ADID, înlocuirea containerelor. De  
altfel, activitatea centrului va fi 
susţinută de către Asociaţia de Dez-
voltare Intercomunitară Deşeuri 
Timiş.  

De unde se realizează această 
investiţie?  

Este bine că mă întrebaţi acest 
aspect, pentru a putea sublinia că 
realizarea acestei investiţii este din 
fonduri PNRR şi nu presupune nicio 

cheltuială din partea primăriei comunei Topolovăţu Mare.  
Domnule primar, vă mulţumesc pentru aceste informaţii!  
Şi eu vă mulţumesc! 

Rubrica şcolii  
Elevii ne întreabă, noi răspundem  

Eleva Miriam Paşca din comuna Topolovăţu Mare, ne întreabă cum este 
corect: pate sau pateu? Dragă Miriam, trebuie ştiut că „Dicţionarul expli-

cativ al limbii române” ne oferă următoarele precizări: „Preparat culinar din aluat 
cu mult unt, asezat în foi și umplut cu brânză, tocătură de carne etc. sau: „Pastă 
de ficat, de carne sau de peşte amestecată cu condimente.  Dar, „Dicţionarul or-
tografic, ortoepic şi morfologic al limbii române”, unde se înregistrează şi di-
verse schimbări în privinţa formelor şi sensurilor unor cuvinte, fenomen firesc, 
dictat de dinamica limbii şi de felul în care uzul limbii impune, la un moment 
dat, modificări, se găsesc înregistrate, ca articole de dicţionar separate, ambele 
forme: “*paté (~ de ficat) s. n., art. Patéul; (sorturi)  patéuri “ şi “patéu (produs 
de patiserie) s. n., art. Patéul; pl. patéuri”.  Asteriscul (steluţa – *) din dreptul cu-
vântului “*pate” indică faptul că este un element nou (de dată recentă) introdus în 
DOOM2, faţă de dicţionarele mai vechi.  

Prin urmare, la singular, nearticulat, ambele forme sunt corecte, dar au sen-
suri diferite: Pate –Pastă de ficat, de carne sau de peşte, iar Pateu – Preparat cu-
linar din aluat, cu umplutură etc. Spunem corect, de exemplu: „Am cumpărat un 
pate de ficat preparat tradiţional / Cel mai bun pate este cel fără E-uri” etc., dar 
„Un pateu cu fructe este mai bun decât un pateu cu brânză /Un pateu bun este cel 
cu foietaj franţuzesc” etc.  La singural articulat, precum şi la plu-
ral nearticulat sau articulat, formele pentru cele două sensuri sunt 
identice. Exemple: „Pateul de ficat este mai scump decât pateul 
cu fructe”/Nişte pateuri/Pateurile preparate în casă, indiferent că 
sunt de ficat, cu foietaj etc. sunt mai bune decât cele din comerţ”.

Rubrica Bisericii  

Odată, părintelui Thomas Hopko, pre-
ot şi teolog trecut la cele veşnice în 

2015, celui care a fost multă vreme decanul 
Institutului Teologic Ortodox „Sfântul Vladi-
mir“ din New York, i s-a cerut să facă o listă simplă şi 
scurtă cu cele esenţiale vieţii noastre creştine. Cum trebuie 
să trăiască un creştin? Așa au apărut 55 de îndemnuri pen-
tru a urma pe calea lui Hristos. O parte din ele, le aducem 
azi lecturii dumneavoastră. l Fii mereu cu Hristos şi pune-
ţi nădejdea în Dumnezeu pentru fiece lucru. l Roagă-te 
cum poţi, nu cum crezi că ar trebui. l Stabileşte o regulă 
de rugăciune pe care eşti în măsură să o păzeşti şi urmeaz-o  
disciplinat. l Repetă Tatăl nostru de multe ori pe zi. l Repetă 
o rugăciune scurtă când mintea îţi este ocupată. l Când 
te rogi, fă metanii. l Hrăneşte-te cu mâncare bună moderat 
şi posteşte în zilele de post. l Practică tăcerea – interioară 
şi exterioară. l Aşează-te în tăcere pentru 20 sau 30 de 
minute pe zi. l Fă acte de milostenie în taină. l Participă 
la Sfânta Liturghie cu regularitate. l Spovedeşte-te şi 
împărtăşeşte-te cu regularitate. l Nu pierde vremea cu 
gânduri şi sentimente care vin din afară. l Descoperă-ţi cu 
regularitate toate gândurile şi sentimentele unei persoane 
de încredere. l Citeşte Scriptura cu regularitate.  
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Ioan HERBEI - Primar al comunei Moneasa

MONEASA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Anul acesta vrem să refacem și pârtia de schi, e o necesitate și un obiectiv important 
al activității mele ca primar!“

Sfârşit de ianuarie, început de an. În comuna Şandra din judeţul Timiş s-a încheiat de câteva minute întruni-
rea de început de an a Asociaţiei Primarilor din Banatul Istoric, instituţie căreia edilul comunei Moneasa 

îi este membru fondator. A fost o întrunire marcată de un număr mare de primari veniţi din cele patru judeţe care 
alcătuiesc această asociaţie: Arad, Caraş-Severin, Hunedoara şi Timiş. O întrunire care confirmă ceea ce adeseori 
spune domnul Vasile Todi, anume că Banatul se întinde până acolo unde îl iubesc şi îl aşteaptă oamenii. Este foarte 
probabil, am înţeles de la unii participanţi, ca pentru a înlesni primirea de noi membri din alte judeţe, doritori să facă 

parte din această asociaţie, unică în ţară, să se remodeleze denumirea actuală a instituţiei. Dar, despre toate acestea voi vorbi în interviul 
viitor, pe care îl voi realiza cu domnul primar.  

Domnule primar, ştiu că sunteţi pe picior de plecare spre casă, 
ştiu că a durat ceva întrunirea, dar vă rog să-mi răspundeţi, măcar 
la două, trei întrebări.  

Cu plăcere!  
Ce putem spune, în pagina dedicată comunei Moneasa, locui-

torilor ei, privind proiectele administraţiei dumneavoastră la în-
ceput de an?  

În primul rând, aş începe cu ceea ce numim proiectul „Aventura 
Parc”. Luna aceasta voi semna proiectul de 40.000 de euro.  

Unde va fi construit?  
Acesta va fi construit în zona lacului cu nuferi. Acolo, am amena-

jat o alee pietonală de 280 m, care duce de la „Vila 1”, la peștera 
„Grota Ursului”, peșteră pe care am deschis-o anul trecut. Este un 
început bun. De la furtuna din 2017,  acolo am rămas fără acea umbră 
care vara este foarte necesară. Așadar, avem și reușite în 2022, dar 
avem și unele nereușite, că așa e viața. Anul acesta, cum v-am mai 
spus, vrem să refacem și pârtia de schi, e o necesitate și un obiectiv 
important al activității mele ca primar.  

Era omologată?  
Desigur, pârtia de schi a fost relativ scurtă, 320 m şi, cum v-am 

spus, este o pârtie omologată. Era iluminată, avea teleschi. Din păca-
te, în 2006, a fost dat terenul de fosta administrație la două persoane 
fizice.  

Şi aşa...  
Şi așa a dispărut pârtia de schi. Imaginaţi-vă că în partea de jos 

a pârtiei a mai apărut un hotel. Astfel, a fost ocupată jumătate din 
acea pârtie. Ei bine, dacă acele locuri au fost private, atunci trebuia să 
le cumpere Primăria și Consiliul Local Moneasa, nu persoane fizice 
care au dus la distrugerea pârtiei. Doamnă Ramona, cu orice preț tre-
buia menținută pârtia și dezvoltată, îmbunătățită.  

Era singura pârtie de schi din judeţul dumneavoastră?  
Da, era singura pârtie de schi din judeţul Arad, o pârtie la care 

veneau să schieze şi cetățenii din celelalte județe. Era un punct de 
atracție necesar județului și, bineînţeles, comunei noastre.  

Când spuneţi „cetăţeni din alte judeţe“, la ce judeţe vă referiţi?  
Este bine că mă întrebaţi acest lucru, pentru că am să vă spun 

ceva care vă va surprinde, atât pe dumneavoastră, cât şi pe cititorii ju-
rnalului nostru, al primăriilor. Ei bine, la această pârtie de schi cei mai 
mulţi oaspeţi, ca să spun astfel, veneau din Bihor, urmaţi îndeaproape 
de cei din judeţul Timiş şi abia pe locul trei, dacă tot vorbim de schi, 
se aflau arădenii noştri.  

Chiar sunt surprinsă! Există o explicaţie pentru aceasta?  
Desigur, arădenii noştri merg mai des la SPA în ţara vecină, Un-

garia, mai ales pentru că este mai aproape. Vedeţi dumneavoastră, pe 
lângă faptul că ungurii au ape termale, ei ştiu foarte bine să-şi valo-
rifice aceste ape, prin diverse modalităţi. Şi oamenii apreciază asta, 
precum se vede.  

Domnule primar, vă mulţumesc pentru acest scurt dialog, 
dorindu-vă drum bun spre casă!  

Vă mulţumesc şi eu!  

Ştiri pe scurt  
c Importurile de carburanți din Rusia 

au fost interzise din 5 februarie, de Eu-
ropa, și pot apărea crize de aprovizion-
are, iar scumpirea motorinei este 
inevitabilă. Blocul comunitar își extin-
de embargoul asupra livrărilor rusești.  

c Donald Trump spune că dacă era el 
preşedinte războiul Ucraina-Rusia nu 
ar fi avut loc. „Dacă aş fi eu preşedinte 
(al SUA), războiul Rusia-Ucraina nu 
ar fi avut loc niciodată (...) Nici într-
un milion de ani. Dar chiar şi acum, 
dacă aş fi eu preşedinte, aş putea ne-
gocia în 24 de ore încheierea acestui 
război oribil care se intensifică rapid”. 
(...) Slăbiciunea şi incompetenţa lui 
Biden ne-au adus în pragul unui război 
nuclear, a conchis fostul preşedinte.  

c Vârsta de pensionare a femeilor 
din România a crescut începând cu 
luna ianuarie 2023, aceasta fiind acum 
de 62 de ani, comparativ cu decembrie 
2022, când era de 61 de ani și 9 luni. 
Creșterea va fi treptată în continuare, 
astfel încât femeile vor fi în câmpul 
muncii până la 65 de ani. În 2030, vâr-
sta de pensionare va fi de 63 de ani, iar 
în 2035 aceasta va ajunge la 65 de ani.  

Rubrica şcolii  
Elevii ne întreabă, noi răspundem  

Mai mulţi elevi m-au întrebat cum este 
corect: „Douăzeci şi unu de grade” sau 

„Douăzeci şi una de grade”? Dragi elevi, dezacordul 
în gen al numeralelor ce au în componenţă „unu” şi 
„doi” cu substantivele pe care le determină este o 
greşeală apărută frecvent mai ales pe canalele me-
dia (în special la rubricile meteo). Potrivit lucrărilor 
de specialitate, numeralul cardinal doi, (precum şi 
cel ordinal – al doilea etc.), dar şi celelalte ce au 
în componenţă doi (doisprezece, douăzeci şi doi, 
treizeci şi doi etc.) trebuie folosite la forma de 
feminin atunci când se referă la substantive femi-
nine sau neutre. Prin urmare, corect vom spune 
sau scrie:  „ora două”, „clasa a douăsprezecea”, 
„treizeci şi două de grade”, „douăsprezece scaune” 
etc. şi nu ora doi, clasa a doisprezecea, treizeci şi 
doi de grade, doisprezece scaune etc.  Situaţia se 
complică – puţin – în cazul numeralelor compuse 
cu „unu” (adică douăzeci şi unu, cincizeci şi unu 
etc). Atunci când, de pildă, numeralul „douăzeci 
şi unu” se referă la substantive neutre, acordul se 
face la genul masculin. Adică, vom spune corect 
„douăzeci şi unu de scaune”, „treizeci şi unu de du-
lapuri”, „patruzeci şi unu de geamuri”, „cincizeci 
şi unu de tablouri” sau „douăzeci şi unu de grade”.  

Pentru oaspeţii comunei  

La Moneasa, sălbăticia locurilor, ae-
rul puternic ionizat pozitiv, susurul 

izvoarelor cheamă turistul spre descoperirea 
încântătoarelor peisaje montanistice. Dar este 
bine să ştiţi că prezenţa ariei naturale protejate 
solicită, atât din partea localnicilor, cât şi din 
partea turiştilor, o conduită ecologică adecvată.  

Orice plimbare pe aleile parcului staţiunii, 
trebuie să vă ducă cu gândul la nobilul armean 
Czárán Gyula, cel care, între anii 1893-1906, a 
consolidat practicarea turismului în împrejuri-
mile staţiunii balneo-climaterice Moneasa, prin 
trasarea aleilor parcului şi a potecilor turistice.  

Pagină realizată de Ramona MIHEŢ
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Pagină coordonată de Beatrice PĂSĂRICĂ

BIRCHIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Eugen VOLUNGAN - Preot iconom stavrofor, fost paroh al Parohiei Ostrov timp de 
45 de ani, acum preot locțiitor al Parohiei Birchiș și consilier local

Preaonorate Părinte Volungan, ca un om care aţi oficiat şi în 
regimul trecut, vă întreb cum vedeţi regimul de azi, ca să spun ast-
fel, fiind tot în activitate?  

Doamnă Beatrice, desigur că am prins și regimul celălalt, unde 
am fost un exemplu pentru credincioși. Bineînțeles că după Revoluția 
din 1989, situația s-a schimbat și s-a diversificat mult. Eu, întot-
deauna, ca preot mi-am făcut datoria și am fost în slujba bisericii, a 
cetățenilor și a credinței în Dumnezeu. Sper ca şi în continuare să fiu 
aceeași persoană activă, să îmi pot ajuta credincioșii, întreaga comu-
nitate și autoritățile. Să mă achit cum trebuie şi de sarcina de consilier 
local, dar și ca suplinitor de preot la Biserica din Birchiș, fost proto-
popiat și o parohie cu tradiție.  

Că aţi vorbit şi de demnitatea de consilier local, vă întreb dacă 
aţi acceptat greu această demnitate?  

Doamnă, eu am avut şi am un spirit gospodăresc dovedit în cei 
45 de ani de activitate religioasă, în care am slujit și biserica și satul 
Ostrov. În toţi aceşti ani am reușit să fac și zootehnie. Am crescut 15 
vaci de lapte timp de 25 de ani.  

Este peste puterea de înţelegere a mea, bunule Părinte, pentru 
că eu ştiu că oamenii din mediul rural refuză să mai îngrijească 
animale, mai ales din pricina lipsei oportunităţilor de desfacere a 
produselor, cu precădere a celor lactate.  

Eu nu m-am speriat, produsele erau valorificate pe piața din 
Hunedoara. Totuși, de câțiva ani, am renunțat la vaci, mai am doar 
una, patru porci și multe, multe păsări.  

Familia, bunule părinte?  
Pot spune că sunt împlinit și pe partea familială. Am o fami-

„Domnul Ioan Guțu este un om deosebit, e harnic și iubit de oameni!“

Reîntorcându-mă în binecuvântatul spaţiu birchişan şi reîntâlnindu-l pe interlocutorul meu am încercat 
o bucurie aparte, pentru că de la dânsul am înţeles, în dialogul trecut, că înălţarea prin rugăciune către 

Dumnezeu, nici din biserică nu este cu putinţă fără credinţă, nădejde şi dragoste, care alcătuiesc capul duhului ce 
se înalţă în zbor. Dacă vreuna dintre aceste dispoziţii sufleteşti lipseşte, lucrarea rugăciunii se strâmbă ori se curmă, 
după cum se curmă, de plildă, zborul păsării atunci când rămâne lipsită de aripă. Fiecare poate face cunoştinţă pe 
propria piele cu acest fapt, dacă va voi. Orişicine doreşte şi ştie să se roage se va întâlni neapărat cu toate acestea, 

şi fiecare om, care se roagă cu adevărat, le are deja pe toate. Cel care nu le are, încă n-a început să se roage aşa cum trebuie, iar fără 
rugăciune nu este viaţă, nu este înălţare către Împărăţie…  

lie frumoasă. Am şi o nepoțică care a terminat facultatea de drept la 
Timișoara, de care suntem cu toţii tare bucuroşi.  

Preaonorate Părinte, aş avea o întrebare şi pentru consilierul 
local Eugen Volungan, se poate?  

Vă rog!  
Sunteţi, în cadrul Consiliului Local al comunei Birchiş, 

reprezentant al localităţii Ostrov.  
Da, eu reprezint în Consiliului Local al comunei Birchiş satul 

Ostrov, tocamai pentru că locuiesc în acest sat.  
Ei, ştiu că aveți în desfășurare un amplu proiect în ceea ce 

privește terenurile din localitate. Îmi puteţi spune despre ce e  
vorba?  

Desigur, fiind în perioada de intabulare a terenurilor extravilane, 
eu mijlocesc mereu relația cu credincioșii, ca ei să își poată rezolva 
problemele în această privință și nu numai. Inclusiv gospodăresc, 
activăm cu succes împreună cu cetățenii ca satul să arate bine. 
Participăm cu toții la multe din activitățile gospodărești, pe care 
Primăria și Consiliul Local Birchiș le organizează în interesul comu-
nei noastre și a cetățenilor.  

După cum vorbește lumea aveți şi un primar foarte harnic la 
Birchiș!  

Ei, da! E un fapt bun că îl avem pe destoinicul domn primar Ioan 
Guțu, care își face treaba foarte bine. Este un om deosebit, e harnic și 
iubit de oameni. De aceea a reușit să fie ales de cetățeni în mai multe 
mandate. E o dovadă că e omul potrivit la locul potrivit. Cât am fost 
preot paroh și am servit satul Ostrov, am avut o relație excelentă cu 
domnul primar Ioan Guțu și cu Consiliul Local Birchiș. 

Clopotele cheamă lumea la rugăciune. 
De pe uliţe şi „Drumul Mare”, în gru-

puri sau de unul singur, credincioşii se adună 
la casa lui Dumnezeu – biserica. Preotul Dimi-
trie Marcu îşi începe slujba.  

În biserică îşi făcu apariţia boierul 
George, cu nepoţii Eugen şi Alexandru, urmat 
de Toni din Bulci, cu fiu-său, Zeno. În biserica 
din partea femeilor, din spate, înaintează, prin 
culoarul făcut de celelalte  femei, cucoana 
Elena, cu Livia, care astăzi împlineşte opt  
ani. Alături păşesc cumnatele Elenei, Cateri- 
na din Căpâlnaş, şi Iosefina din Bulci. Trăsu-
rile îi aşteaptă afară. După slujbă vor merge 
la castel, pentru a sărbători ziua de naştere a 
Liviei.  

Din altar un cantor aduce două tablouri 
împărăteşti înrămate. Unul reprezintă Răstig-
nirea Domnului Iisus Hristos, iar cealaltă pe 
Fecioara Maria cu Pruncul. După slujba de 
sfinţire, anunţă părintele, ele, tablourile, îşi 
vor avea locul pe stâlpii dinspre altar în biseri-
ca femeilor. Cea mai mare surpriză a zilei de 
duminică urmează de acum încolo. Părintele 

Din cartea de aur a comunei  
                                                                  Distinsa familie Mocioni                                                       Aurel VODICEAN

chemă patru oameni din apropiere. Intrară în 
altar. De aici apărură în curând cu două cande-
labre mari şi frumoase. Puţini oameni din sat 
mai văzuseră aşa ceva. Sub suporturile aurite 
ale grupurilor de lumânări, profile lunguieţe 
de cristal, o adevărată dantelărie de ciucuri, 
reflectau flăcările lumânărilor în zeci de scân-
teieri.  

– Iubiţi credincioşi: Aceste minunate can-
delabre, care sunt de talia bisericilor mult mai 
bogate ca a noastră, au fost donate de Doamna 
Elena şi Domnul George Mocioni de Foen, cu 
ocazia zilei de naştere a fiicei domniilor lor, 
Livia, care astăzi împlineşte opt ani. Îi dorim 
la mulţi ani, cum dorim şi părinţilor ei viaţă 
lungă, cu credinţă nestrămutată în Dumnezeu.  

Corul bisericii din pod intoneazã 
tradiţionalul „Mulţi ani trăiască”.  

– Vă mai anunţ, continuă părintele, în spe-
cial pe cei care nu au fost acum trei săptămâni 
la biserică, despre încă o donaţie făcută co-
munei de către distinsa familie Mocioni. Este 
vorba despre două iugăre de pământ, pentru 
cimitirul din capătul satului înspre Căpâlnaş. 

Acest pământ, iubiţi credin-
cioşi, a fost donat şi pentru 
sufletele morţilor din familia 
domniilor lor, Ioan şi Iuliana 
din Foen, precum şi pen-
tru Petru şi Lucian, răpuşi 
de mâini criminale, unul în 
Pesta, celălalt în Vârşeţ.  

Lumea se îndreptată 
spre case, comentând cele 
văzute şi auzite. Cei mai mulţi, care nu ştiu, 
întreabă  nedumeriţi: „De ce i-or fi omorât 
oare pe fraţii boierului?” Cei care mai ştiu 
câte ceva  încearcă să le răspundă simplu: „Au 
fost ucişi fiindcă au avut duşmani la Curtea 
Imperială şi în rândul nemeşilor”.  

Fraţii Mocioni, cu soţiile şi copiii, se 
urcară în cele trei trăsuri, îndreptându-se 
spre castel, pentru a sărbători ziua de naştere 
a Liviei. Ei, cei trei fraţi, locuind atât de 
aproape unii de alţii, îşi sărbătoresc de fie- 
care dată împreună zilele onomastice, ca şi 
alte sărbători. 
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„Dacă am făcut mult sau puțin nu știu, dar știu că am făcut mult față de ce am găsit!“

Pagină coordonată de Luminița MUNTEANU

BATA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Domnule primar, aflându-ne chiar la început de an, îmi amin-
tesc că revelioanele dumneavoastră, cele pregătite de dumneavoastră 
în liniştea casei, erau minuţios gândite, cu tematică aş spune.  

Da, este adevărat, de pildă într-un an am avut ca temă de dez-
voltat în noaptea dintre ani, „Portul popular bănăţean”, astfel că toți 
am îmbrăcat țoalele de bănățean, și oaspeţii din străinătate, belgienii 
şi ceilalți invitați.  

Invitaţi mulţi...  
Gândiţi-vă, doamnă Munteanu, noi suntem nași la 39 de familii 

și au venit și fini de-ai mei, 15-20, cât avem capacitatea. În fiecare an 
avem o temă, nu mă ocup eu, se ocupă soția mea şi este extraordinar, 
de-abia așteptăm să ne întâlnim! Din păcate, în perioada pandemieei, 
nu ne-am putu întâlni.  

Purtaţi, domnule primar, apropo de familie, un respect aparte 
unei familii nobile din această parte a ţării.  

Da, e vorba de ilustra familie Mocioni, care petrecea sărbătorile 
de iarnă aici, doar la trecerea dintre ani mergea la Foeni, întotdeauna 
primeau colindătorii aici.  

Mai aveţi colindători?  
Avem şi acum colindători, au fost la Bata 365 de colinde, câte 

zile într-un an, s-au pierdut, dar într-o carte scrisă de scriitoarea 
locală Delia Micurescu se regăsesc...  

Cea care este şi soţia dumneavoastră...  
Adevărat! Ei, bine, acel volum îngrijit de soţia mea şi de profe-

sorul Traian Deac se numește „Strop de vrajă bănățeană”. Colindele 
au fost transmise din generație în generație, n-au fost scrise până 
acum niciodată; la Țela au fost alte colinde, la Bacăul de Mijloc, 
altele, dar mesajul este același, binele învinge răul, lumina învinge 
întunericul, însă există unele diferențe între colindele din aceste sate. 
Acum colindele de Crăciun de la Bata sunt cuprinse în patrimoniul 
imaterial UNESCO.              

Domnule inginer Ion Micurescu, privind cu 
oarecare nostalgie în urmă, privitul peste umărul 
vremii are mereu ceva melancolic, aveţi ceva de 
reproşat primarului Ion Micurescu? E ceva ce ştiţi 
că el şi-a propus să realizeze și nu a reușit?  

Doamnă Luminiţa Munteanu, dacă am făcut 
mult sau puțin, nu știu, dar ştiu că am făcut mult față 
de ce am găsit. După primul meu mandat, „Uniu-
nea Jurnaliştilor din Banatul Istoric” mi-a acor-
dat în cadrul unei gale de excepţie, ţinută la Tea- 
trul Municipal din Lugoj, „Diploma şi Placheta de 
Excelenţă”. Vă imaginaţi cât de onorat am fost să 
mă aflu pe scena acelui lăcaş de cultură, în faţa a 
sute de spectatori, sala fiind arhiplină, alătrui de Ion 
Caramitru, de Ştefan Popa Popas, de poetul Şerban 
Foarţă, de Preasfinţitul Siluan al Ungariei, de oameni 
de televiziune, de nașul fetelor mele, regretatul aca-
demician Ioan Munteanu, de distinsul academician 
Boldea, de primarul de atunci al Aradului, Gheorghe 
Falcă, care a luat premiul acordat municipiilor, iar 
pe comune... badea Ion de la Bata!  

Ce a stat la baza alegerii laureaţilor?  
Fără îndoială, realizările fiecăruia. Criteriul de 

departajare, în cazul meu, a fost gândit în funcţie 

Ing. Ion MICURESCU - Primar al comunei Bata

Cu cel numit de prieteni şi miniştri „Badea Ion”, unii din miniştri chiar prieteni şi ei la rândul lor cu dân-
sul (şi ce prieteni!): Gheorghe Seculici, Sorin Frunzăverde, Marcel Vela şi mulţi alţii, m-am întâlnit în 

această lună scurtă pentru un la fel de scurt dialog. Suficient, însă, să redescopăr în „Badea Ion” omul cu porţile 
inimii deschise spre lumea prieteniei. Inima acestui om fiind mereu curată ca o ramură înflorită-n primăvară, ca 
un măr în pridvor, loc de aprins candela prieteniei. De la dânsul am înţeles eu şi mulţi alţii, desigur, că prietenia 
înseamnă iniţiere, răbdare, încredere. Intră în ea şi puţin busuioc şi puţin mister.  

de realizările mele, față de mandatul anterior, cum cei care au fost 
înaintea mea şi care au făcut puțin, nu spun asta să-i critic, poate așa 
a fost conjunctura. Dincolo de acest aspect, reiterez acum şi ceea ce 
am spus atunci, anume că este onorant să fii tovarăş unor oameni cu 
CV-uri impresionante.  

Domnule primar, sunteţi singurul primar din Banatul Istoric 
care a reuşit ceea ce nu au reuşit multe oraşe şi municipii.  

La ce vă referiţi?  
Mă refer la faptul că aţi reuşit să determinaţi Senatul Uniunii 

Jurnaliştilor din Banatul Istoric să ţină una din galele premiilor 
sale aici, la Bata, o comună care a învins, cum spuneam, oraşe şi 
municipii, care şi-au depus candidatura în acelaşi timp pentru a 
găzdui acea gală. E ceva de povestit nepoţilor! Cum aţi reuşit?  

Doamnă Luminiţa, conform statutului Uniunii Jurnaliştilor din 
Banatul Istoric, toţi foştii laureaţi au dreptul să propună Senatului 
locaţia pentru o gală viitoare. Sincer vă spun că atunci când domnul 
Vasile Todi mi-a adus la cunoştinţă hotărârea conducerii Uniunii, am 
crezut că glumeşte. Vă imaginaţi că aşa cum aţi spus, pe lângă mari 
oraşe şi municipii, veneau comune puternice, părea greu de crezut că 
Bata va avea înteietate. Şi, precum se ştie, a avut!  

Domnul Vasile Todi, de care aţi amintit acum, spune şi azi că 
la Bata a fost pregătită o gală excepţional de minuţios, devenind 
un reper pentru viitoarele locaţii.  

Şi asta cu atât mai mult cu cât noi veneam după gala de la Arad, 
ţinută în sala mare a Teatrului de Stat „Ion Slavici”!  

Şi acolo aţi reuşit să vă mai împliniţi, ca să spun astfel, şi o 
veche dorinţă...  

Ei da, am reuşit să determin Senatul să accepte propunerea mea 
de a acorda înalta distincţie a Uniunii unui fost dascăl al meu din anii 
studenţiei, la gala de la Arad.  

E vorba despre distinsul prof. univ. dr. Ioan Vintilă.  
Exact, a fost decanul facultăţii mele, un profesor 

care a tras brazdă adâncă în istoria învăţământului 
universitar românesc. Dascălul meu de suflet Ioan 
Vintilă, cel care a lucrat 22 de ani în genetică 
moleculară și s-a îngăduit ca la sesiunea academică 
la Teatrul de Stat din Arad, studentul Ion Micures-
cu, fostul său student, să facă laudaţio dascălului 
drag, Ioan Vintilă. A fost un privilegiu pentru mine, 
o deosebită onoare, cu atât mai mult cu cât relația 
noastră este una specială!  

La lucrarea de stat ce aţi făcut?  
La  lucrarea de stat am făcut cercetare în uni-

tate productivă în stațiune didactic experimentală şi 
atunci m-a remarcat domnul profesor Ioan Vintilă, 
am colaborat foarte mult în tehnologia de creștere a 
animalelor, dar, mai mult decât atât, amândoi suntem 
arcași ai zeiței Diana, membri în tagma vânătorilor, 
și între vânători, precum bine se cunoaşte, se leagă 
prietenii adevărate, prietenii sincere.  

Domnule primar, din dor de atâtea „Festiva-
luri ale Vânătorilor” organizate la Bata, primiţi un  
dar liric în pagina ce va găzdui dialogul nostru!  

Vă mulţumesc! 
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Pagină realizată de prof. Andreea TEACĂ

Titu BOJIN

„Gheorghe Pop a venit la primărie cu vrednicia, strădania și perseverența sa, 
care l-au ajutat să aducă Bucovățul între comunele fruntașe ale Banatului!“

BUCOVAT
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

(

u Hotărârea nr. 1 din 26.01.2023 privind aprobarea Planului de lucrări 
/acțiuni de interes local pentru repartizarea orelor de muncă privind per-
soanele apte de muncă, beneficiare de venit minim garantat, conform Legii 
nr. 416/2001privind venitul minim garantat, pentru anul 2023; u Hotărârea 
nr. 2 din 26.01.2023 privind aprobarea reţelei şcolare de pe raza comunei 
Bucovăț pentru anul școlar 2023-2024; u Hotărârea nr. 3 din 26.01.2023 
privind aprobarea prețului de valorificare a masei lemnoase prin licitatie 
publică, din fondul forestier al comunei Bucovăț, exploatarea părţii 647-
648; u Hotărârea nr. 4 din 26.01.2023 privind aprobarea Regulamentului 
privind modul de utilizare a microbuzelor școlare pentru transport elevi ai 
Şcolii Gimnaziale Bucovăţ, cât şi aprobarea staţiilor; u Hotărârea nr. 5 
din 26.01.2023 privind aprobarea închirierii, prin atribuire directă a păşunii 
disponibilă Ps(F) 74 Bloc fizic 172, în suprafaţă de 1,19 ha, aflate în propri-
etatea privată a comunei Bucovăţ, către d-nul Meszaros Petru; u Hotărârea 
nr. 6 din 26.01.2023 privind stabilirea prețului de închiriere a paşunii aflată în 
proprietatea privată a comunei Bucovăţ la nivelul anului 2023; u Hotărârea 
nr. 7 din 26.01.2023 privind aprobarea execuției bugetare pentru anul 2022; 
u Hotărârea nr. 8 din 26.01.2023 privind aprobarea deficitului contului de 
execuţie –Secţiunea de dezvoltare al bugetului local al Comunei Bucovăţ, 
aferent anului 2022; u Hotărârea nr. 9 din 26.01.2023 privind aproba-
rea intabulării în domeniul public al comunei Bucovăţ a drumului de acces 
PDp 5,9,12,15,18,21, suprafaţă de 7.996 mp situat în loc. Bucovăţ, comuna 
Bucovăţ; u Hotărârea nr. 10 din 02.02.2023 privind aprobarea Bugetului 
local pentru anul 2023 al comunei Bucovăţ, județul Timiş.

La interlocutorul meu din această pagină m-a surprins de când îl cunosc, şi îl cunosc de ani buni, capacita-
tea de a nu ţine minte ce spun oamenii la mânie. Trăind mereu ca un fagure pentru prieteni, el ştie, cum puţini  

politicieni o fac, să mişte mase de oameni cu blajinitatea apropierii de sufletul lor a cuvântului cald, politicos şi sin-
cer. Mai mult decât atât, Titu Bojin poartă la reverul sufletului floarea rară a recunoştinţei. Cine l-a auzit vorbind 
despre gestul de mare demnitate făcut de Vasile Todi într-un moment greu pentru domnul Bojin şi mizerabil pentru 
justiţia română de atunci şi pentru pontistul vremii, ştie ce scriu. Printr-un joc al întâmplării, am stat preţ de câteva 
minute de vorbă cu acest om al cărui nume, atât de bine cunoscut în Banat, nu mai trebuie însoţit de funcţie.  

Bună ziua, domnule Bojin! 
Bună ziua, doamnă profesor!  
Domnule Bojin, nu mă aşteptam să vă întâlnesc aici, la Bazoş!  
Eu am fost şi primar al acestei aşezări aşa că această comună de 

azi, pe atunci era o localitate care aparţinea de Remetea Mare, are un 
loc aparte în inima mea.  

Cum vi se pare comuna de azi?  
Aşa cum trebuie să fie o aşezare aflată la câţiva kilometri de 

Timişoara. Curată şi bine gospodărită de un primar tânăr şi harnic.  
Ştiaţi că domnul primar este autorul unui frumos volum de 

poezie?  
Ei, cum să nu ştiu! Gheorghe Pop a venit în primărie cu vredni-

cia, strădania şi perseverenţa sa, care l-au ajutat să aducă Bucovăţul 
între comunele fruntaşe ale Banatului. Sigur, mai sunt lucruri de 
făcut dar el este un optimist şi, precum se ştie, optimismul este com-
bustibilul voinţei prin care se desăvârşesc faptele omului.  

Aveţi în spate o viaţă de om, timp în care aţi lucrat, cum se 
spune, numai cu oamenii.  

Este adevărat şi pot să vă asigur, doamnă profesor, că în ceea ce 
dumneavoastră numiţi „o viaţă de om”, ei bine, în această viaţă de 
om activă, am învăţat un lucru pe care aş dori să-l cunoască şi mai 
tinerii dumneavoastră cititori...  

Notez, domnule Bojin!  
Doamnă Andreea, oamenii sunt de două feluri: cei care judecă şi 

cei care judecă pe alţii.  

Sunteţi binecunoscut în Banat, cu precădere în Timiş, unde 
faptele dumneavoastră ca preşedinte al Consiliului Judeţean Timiş 
nu mai au nevoie să fie evidenţiate, sunteţi cunoascut, cum spu-
neam, ca un om modest, chiar foarte modest...  

Vă mulţumesc, iau ca pe un compliment ce-mi spuneţi.  
De unde vine această trăsătură a caracterului dumneavoastră? 
De la părinţi, cu siguranţă, din educaţia părinţilor de la care am 

învăţat că modestia nu e o modă.  
Reintraţi în viaţa politică?  
Dar nu am părăsit niciodată arena politică. Nu că m-aş simţi 

confortabil în această arenă, în care, de multe ori, loviturile pe care 
le primeşti sunt departe de ceea ce, în termen sportiv, se numeşte 
fairplay, dar cred că mai pot face lucruri frumoase pentru oamenii 
acestui judeţ.  

Ce nu vă place la omul de azi?  
Lipsa de omenie, laşitatea de a nu-şi păstra cuvântul dat, invi-

dia...  
Cum aţi dori să încheiem acest dialog, ştiind că staţi pe picior 

de plecare de la începutul interviului.  
Cu convingerea mea că acest pământ al Banatului, al Ţării Ba-

natului, va avea un destin pe măsura aurei trecute.  
Vă mulţumesc, domnule Titu Bojin!  
Şi eu vă mulţumesc, dorindu-vă tuturor celor care trudiţi la fa-

cerea acestui frumos jurnal interregional, pace în suflete şi putere de 
muncă! 

Din albumul comunei Bucovăț

Au trecut 90 de ani de la facerea fotografiei de mai sus. 
Nimeni din cei „traşi” în poză, nu mai trăieşte azi. Avea drep-
tate Shakespeare: „Viaţa este o umbră trecătoare, un biet ac-
tor care se împăunează şi se agită atâta timp cât e pe scenă şi 
despre care apoi nu se mai aude nimic”. Sau se aude ceva, aş 
adăuga eu, ceva care aduce cu ecoul unei umbre. Da, viaţa 
este o călătorie: pregătită din vreme cu proviizii şi care, în 
partea ei finală, se goleşte treptat, treptat, vestindu-ţi finalul.  

Transparență administrativă



14

SAVARSIN
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN
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Pagină realizată de Ciprian Octavian APOSTOL

 „Niciodată sămânța nu va încolți dacă pică pe piatră!“

Bunule Părinte, Călin Mădăluță, mai 
vine cetățeanul de astăzi cu încredere la 

biserică să asculte Sfânta Liturghie?  
Da, sigur că da, omul continuă să vină la biserică, deși situația 

este un pic schimbată, nu mai e așa cum o știam noi din timpuri 
străvechi, când era o altă gândire, erau alți oameni, altă conștiință 
și, bineînțeles, că erau alți oameni cu altă atitudine față de credință, 
față de Dumnezeu și față de biserică. 
Este adevărat, acum lumea este mai 
indiferentă, față de Dumnezeu.  

De ce, oare, se întâmplă asta?  
E dificil de răspuns, dar bine-

înțeles, că sunt cauze multiple. Totuși, 
biserica are multe practici pastorale 
de mare valoare și interes, iar oame-
nii pot să vină oricând cu mare drag 
la biserică. Ei vor fi primiți cu ușile 
deschise. E adevărat că cetățenii ac-
tuali sunt mai reci, mai ignoranți față 
de Dumnezeu și față de biserică. Nu mai sunt cum erau odată.  

Care credeți că ar fi cauzele?  
Poate că și viața oamenilor este mai grea, iar ei preferă să fie 

indiferenți față de biserică și nu își mai fac timp să se mai roage lui 
Dumnezeu și la icoane. Totuși, există mulți oameni care continuă să 
vină la biserică, mulți copii și tineri. Ei se roagă și cer sprijinul lui  
Dumnezeu, iar asta este foarte important. Astfel nu se pierd, iar ro- 
lul bisericii în societate continuă să fie foarte important și cetățea-nul  
să apeleze la biserică cu încredere. Dragostea de biserică și de 
rugăciune, domnule Ciprian, continuă să existe în rândul cetățenilor.  

Preaonorate Părinte, pentru acei cititori «mai ignoranți față 
de Dumnezeu și față de biserică», de ce omul modern mai are ne-
voie de biserică?  

Pentru  că nu putem trăi fără biserică și fără Dumnezeu, decât 
într-un deșert spiritual, într-o suferință sufletească care de multe ori 
nu este luată în seamă. De aceea, omul are nevoie de biserică și de 
Dumnezeu, fiindcă îi umple acel gol din suflet, îi dă încredere, îi dă 
speranțe, îi dă împlinire. Viața noastră înseamnă Dumnezeu. Omul 
care trăiește fără Dumnezeu este pierdut. Poate nu-și dă seama, dar 
este foarte nefericit și într-o suferință, fiindcă viața fără Dumnezeu 
nu are nicio valoare autentică. E fără speranță și fără împlinirea pe 
care omul o caută în această existență. Omul fără Dumnezeu nici nu 
are un reper real pe măsura visului și a împlinirii. Fără să exagerăm, 
putem spune că omul fără Dumnezeu nu are nimic în această viață. În 

Am plecat spre Vatra Regală cu gândul la cele spuse mie de Vasile Todi: „Dragă Ciprian, de la Preaonoratul 
Părinte Mădăluţă am desluşit eu mai uşor îndemnul Sfântului Apostol Pavel: «Bucuraţi-vă pururea!» 

Şi este bine să ştii că această bucurie se înstăpâneşte în inimă sub înrâurirea credinţei vii, a iubirii fierbinţi şi a 
nădejdii tari şi este atât de adâncă încât niciun fel de necazuri din afară nu o pot tulbura. Stai de vorbă cu acest 
om blajin şi prieten drag credinţei mele şi vei afla de la dânsul, printre alte lucruri de folos sufletesc, că temeiul de 
căpetenie al bucuriei creştinului este înnoirea firii căzute.”

Călin MĂDĂLUȚĂ - Parohul Bisericii Ortodoxe „Sfinții Arhangheli Mihail și Gavriil“ din Săvârșin

schimb, omul care îl are pe Dumnezeu în spiritul său are totul.  
Şi tot pentru cei «rătăciţi» vă întreb: cum poate să-l ajute 

Dumnezeu pe om?  
Dumnezeu face parte din viața noastră și din căutările noastre 

și El ne poate ajuta în multe feluri. Dacă îl dorim pe Dumnezeu în 
viața noastră, trebuie să facem pași și să ne apropiem de Dumne-
zeu, care întotdeauna este alături de oameni, dar trebuie și omul să Îl 

descopere. Niciodată Dumnezeu nu 
s-a îndepărtat de oameni, dar omul 
trebuie să Îl descopere, să Îl vadă și 
să comunice cu El.  

Cum poate omul să se apropie 
de Dumnezeu?  

Prin închinare, prin smerenie, 
prin rugăciune, prin fapte bune, prin 
iubirea semenului, prin credință, 
prin mersul la Sfânta Liturghie. 
Mai e un pic și vine marele post al 
Paștelui. Iată un mijloc extraordinar 

de apropiere de Dumnezeu, prin post. Astfel omul îl cheamă pe Dum-
nezeu și îl poate ține în sufletul lui.  

Părinte, sunt oameni care se întreabă cum îl poate ajuta bi-
serica pe cetățean?  

Biserica, domnule Ciprian, are o multitudine de mijloace pasto-
rale prin care îl poate ajuta pe cetățean și îl poate ține lângă ea, să îl 
apropie pe om de Dumnezeu. Am amintit de ele mai înainte.  

Mai putem adăuga ceva?  
Aici, mai putem adăuga acțiunile de caritate și acțiunile filan-

tropice ale bisericii. Biserica îl poate duce pe Dumnezeu și în spi-
tale, unde sunt bolnavi care nu se pot deplasa la biserică. Există și 
acasă oameni bolnavi, care nu se pot deplasa, iar biserica, de cele mai 
multe ori, vine aproape de ei și Îl aduce pe Dumnezeu lângă ei. Mai 
avem postul nostru de televiziune Trinitas și radio Trinitas prin care 
biserica îl apropie pe Dumnezeu de oameni. Sunt două mijloace de 
pastorație ale bisericii, care, iată, are atâtea metode de a-L apropia pe 
Dumnezeu de om și pe om de Dumnezeu, inclusiv în momente grele 
de boală sau singurătate. Pentru asta trebuie să existe cooperare între 
om, biserică și preot.  

Dar şi omul, Părinte, trebuie să fie deschis!  
Bineînțeles că și omul trebuie să fie deschis, să își arate sufle-

tul pentru a fi sprijinit de Dumnezeu și de credință. E ca și în pilda 
semănătorului: să nu cadă sămânța pe piatră că atunci nu se poate 
prinde. Niciodată sămânța nu va încolţi dacă pică pe piatră.  

Ion, fișioru lu Mezdreală,
Tătă zâua hopa, hopa,

Săre-ntr-on pișior gi fală
Că ne-or loat în Eoropa.

Zășe iel că gi-az naince
Om fi plini gi bani în ces.
Om mânca numa plașince,

Coapce pa la Bruxelles.

Din lada cu zestre a liricii bănăţene
IONU LU MEZDREALĂ

Ioan VODICEAN
Pa Murăș o cure mnere

Șî pa Crișuri numa lapce,
Om bolânzî gi plașere

Ș-om jiuca gin zâ în noapce.

Baș că ăi mai prapagiț,
Or ajiunje oamini mari,
Pasta noapce înstariț,

Cu bani mulț în bugilari. 
(stai acu sî ce socoace 

Dacă n-o avut dreptace)

Șî gi-atita bunăstare
Nime nu mai umblă treaz,

Om durmi, cu mic, cu mare,
Tătă zâua, pân-la mneaz.

Ișche nu ne-om mai trugii
Gi acuma, drjii mei, 

Să ne fașem niși copii;
Șî pa ăia ni-i fac iei.

Marvăle au să sporească
La tăt natu în voreț.

Pingă drum au să ne crească 
Numa peri, gei malaieț.

Io, cu gându la plașince,
Poacică ș-on pic beut,

Ba mai mult, cam slab gi mince,
Mai gata că l-am crezut.

Lui tăt mare-i fu speranța,
Până iri, cam pa la prânz,
Când viniră cu-ambulanța

Șâ-l dusără la bolânz.
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TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!
† IOAN

BUZIAS,
Mica Unire, sărbătorită la Buziaș

Pagină coordonată de Ana-Maria LAZĂR

În orașul Buziaș a fost sărbătorită, în 
data de 24 ianuarie, Mica Unire. În 

prezența viceprimarului Cristian Cîndea, a 
avut loc o slujbă la Biserica Ortodoxă. Apoi, 
mai mulți tineri îmbrăcați în costume popu-
lare din Banat, reprezentanți ai Poliției Locale 
și ai Poliției Naționale, interpreți de muzică 
populară, dar și un sobor de preoți, au par-
ticipat la momentul festiv în cadrul căruia au 
fost depuse coroane de flori la Monumentele 
Eroilor din Buziaș. Nu au lipsit cântecele 
dedicate Micii Uniri.

u Hotărârea nr. 102 din 27.12.2022 privind stabilirea impozitelor şi taxelor locale pen-
tru anul 2023. u Hotărârea nr. 103 din 27.12.2022 privind aprobarea Agendei Mani-
festărilor Cultural - Sportive şi de Tineret pentru anul 2023. u Hotărârea nr. 104 din 27.
12.2022 privind aprobarea Suplimentării Contractului de achiziție publică (Proiectare și 
Execuție) nr. 811/17.02.2021, încheiat între oraşul Buziaş - Primărie şi S.C. GROUP D.C.M.  
S.R.L. - PATH’S ROUT S.R.L, lider S.C. GROUP D.C.M. S.R.L, pentru obiectivul de 
investiţii: ,,Îmbunătățirea serviciilor educaționale aferente învățământului general obligato-
riu și a spațiilor publice în orașul Buziaș - Componenta B - Îmbunătățirea spațiilor publice“. 
u Hotărârea nr. 105 din 27.12.2022 privind aprobarea includerii investiției “Rețea de cana-
lizare în satul Silagiu, oraș Buziaș, jud. Timiș” în situația bunurilor proprietate publică trans-
mise spre folosință operatorului S.C. AQUATIM S.A. Timișoara pentru gestionarea serviciu- 
lui public de alimentare cu apă și canalizare. u Hotărârea nr. 106 din 27.12.2022 privind 
aprobarea cofinanţării „Proiectului regional de dezvoltare a infrastructurii de apă şi apă 
uzată din judeţul Timiş, în perioada 2014-2020” prin POIM în vederea asigurării cofinanțării 
proiectului. u Hotărârea nr. 107 din 27.12.2022 privind aprobarea indicatorilor tehnico-
economici aferenți „Proiectului regional de dezvoltare a infrastructurii de apă și apă uzată 
din județul Timiș, în perioada 2014-2020” – localitatea Buziaș. u Hotărârea nr. 108 din 
27.12.2022 privind aprobarea rectificării bugetului local de venituri şi cheltuieli pe trimestrul 
IV - anul 2022. u Hotărârea nr. 109 din 28.12.2022 privind aprobarea procesului verbal 
al Comisiei de negociere nr. 13416/21.12.2022 pentru achiziționarea imobilului - construire 
Baia 2 situat în orașul Buziaș, înscris în CF 409948, nr. topografic 409948, în suprafață de 
1255 mp, aprobarea cumpărării și a încheierii contractului de vânzare-cumpărare.

Transparență administrativă

Rubrica bisericii
Sfaturi de mare folos pentru suflet

Părintele Arsenie BOCA
• Omul învaţă 6 ani ca să vorbească şi 60 de ani trebuie să înveţe ca să tacă. 

• Ascultarea mai mult de Dumnezeu decât de oameni. • Să cultivăm energia voinţei. 
• Cuvintele noastre sunt fiinţe vii şi ne însoţesc până la judecata din urmă, cu calitatea cu 
care au fost spuse, cu valoarea creştină sau necreştină. • Să ne preocupe tăcerea. Pălmuirile 
întinăciunilor să ne menţină în stare de umilinţă şi smerenie. • Să-L iubim pe Mântuitorul mai 
mult decât orice. • Destinul nostru e colosal de înalt: îndumnezeirea. • Prin supărări, tulburări, 
ceartă, iuţeală, se pierde o energie bună din noi. Prin dragostea de Dumnezeu se adună o en-
ergie foarte binefăcătoare care înlătură şi bolile, iar când se pierde dragostea lui Dumnezeu 
(energia) apar bolile.

Primarul Buziașului, Sorin Munteanu, 
a semnat contracte de investiții prin 

PNRR de 3,65 milioane euro

Primarul orașului Buziaș, Sorin Munte-
anu, a semnat ultimele trei contracte 

din cele cinci finanțate prin PNRR, joi 9 fe-
bruarie 2023. Primul dintre ele vizează lucrări 
de modernizare moderată a eficientizării ener-
getice a clădirii Grădiniței orașului Buziaș, cu 
o valoare de 5.763.347,51 lei.

Al doilea proiect se referă la lucrări de 
modernizare în scopul eficientizării energetice 
a Dispensarului Medical Uman, cu o valoare 
de 2,644.54,39 lei.

Ultimul proiect este destinat modernizării 
și extinderii sistemului de monitorizare și su-
praveghere video în orașul Buziaș, valoarea 
fiind de 2.929.006,50 lei. Valoarea totală a 
proiectelor, inclusiv reabilitarea clădirii Școlii 
Bacova și microbuzele electrice, este de 3,65 
milioane euro. Termenul de finalizare a pro-
iectelor este de 40 de luni.
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„Copilul este înclinat în mod natural spre sinceritate, el are un suflet curat, 
în care nu există dualitate!“

RECAS
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Pagină coordonată de prof. Camelia FOGAȘ

Aurelian MILĂ - Paroh al Bisericii Ortodoxe Recaș II

Preaonorate Părinte, ce proiecte a desfășurat sau va desfășura 
Biserica Ortodoxă a oraşului Recaș?  

Doamnă profesor Camelia Fogaş, ca planuri de viitor avem pic-
tarea interiorului bisericii, construirea unui turn clopotniță, dar mai 
ales, ridicarea unei construcții care să cuprindă Oficiul Parohial, bi-
blioteca, sala de consiliu și grupurile sanitare, atât de necesare, care 
în momentul de față lipsesc.  

Veţi găsi fondurile de care aveţi trebuinţă pentru a duce la bun 
capăt acest proiect?  

Nădăjduim că Domnul ne va ajuta să găsim resursele necesare. 
Ca preot al lui Hristos, de care Dumnezeu S-a milostivit și m-a 
învrednicit cu această construcție, am gândul de a lăsa în urmă o 
preafrumoasă biserică, în care cei ce vor sluji după plecarea mea să 
ducă mai departe vestea cea bună: Cuvântul Evangheliei Lui Hristos, 
să găsească aici o oază de liniștire și frumusețe duhovnicească, care 
să ajute la mântuirea credincioșilor.  

Aş vrea să vă întreb părinte, ce părere aveți de sinceritatea co-
pilului vis-a-vis de Dumnezeu?  

Copilul este înclinat în mod natural spre sinceritate, el are un su-
flet curat, în care nu există dualitate. Copiii Îl simt și Îl trăiesc în mod 
minunat pe Dumnezeu și își exprimă foarte ușor sentimentele. Au o 
dorință înnăscută spre cunoașterea lumii spirituale, nevăzute și un 
mare dor sufletesc să poată cuprinde Taina. La copii, Taina se simte 
implicit, fără îndoială, se trăiește autentic. De aceea, ne și gândim că 
însuși Mântuitorul Iisus Hristos a spus ucenicilor Săi: „De nu vă veți 
întoarce să fiți ca pruncii, nu veți moșteni Împărăția Cerurilor.”  

Care credeți că sunt cele trei amenințări la adresa Bisericii 
Ortodoxe de azi?  

Ei, doamnă, poate sunt chiar mai multe amenințări la adresa Bi-
sericii de azi. Aș zice că una dintre ele este procesul de secularizare 
al societății moderne, care duce la ruperea legăturii dintre Biserică și 
stat și dispariția Bisericii de pe scena publică. Familia și toate struc-
turile sociale sunt afectate de secularizare. Scăderea încrederii în 
Dumnezeu și în biserică duce la degradarea relațiilor dintre oameni, 
scăderea moralității, sporirea infracționalității, un libertinaj excesiv 
şi înmulțirea actelor de corupție.  

Înainte de a porni reportofonul, am reţinut de la interlocutorul meu, paroh al Bisericii Ortodoxe Recaş II, 
importanţa milosteniei în viaţa omului. De la acest om am aflat că pentru a îndrepta inima noastră la cele 

cuvenite şi a ne da puterea de a face faţă năvălirii gândurilor rele atunci când avem de dat milostenie, Apostolul 
ne porunceşte să privim milostenia ca pe o semănătură: „cel ce seamănă cu zgârcenie, spune el, cu zgârcenie va şi 
secera; iar cel ce seamănă întru blagoslovenii, întru blagoslovenii va şi secera.” Căci vedeţi dumneavoastră, dragi 
cititori, cheltuind seminţele, semănătorul nu se gândeşte niciodată că prin asta îşi strică bunăstarea. Dimpotrivă, 
semănătorul îşi sporeşte astfel mijloacele şi alungă nevoile. Tot astfel şi omul: când face milostenie, nu pierde ci 
agoniseşte, nu împuţinează, ci înmulţeşte.  

Mai sunt şi alte amenințări?  
Altă amenințare la adresa Bisericii, mai mare decât cea care vine 

din partea celor care insultă Biserica, o acuză că nu face nimic, o 
constituie categoria celor care ar vrea ca Biserica să își lase la o parte 
menirea și să se implice în tot felul de acțiuni sociale, culturale etc. 
Biserica se implică, nu stă cu mâinile în sân, dar având conștiința 
că slujește lui Dumnezeu, fără să facă din acele acțiuni un scop în 
sine. Lăsând la o parte aceste amenințări la adresa Bisericii, despre 
care Hristos afirmă că nici porțile iadului nu o pot birui, o alta vine 
din partea credincioșilor: noi, cei care ne numim credincioși, știm ce 
vrea Dumnezeu de la noi, dar nu împlinim. Vorbim despre Hristos, 
despre Biserică, le-o indicăm și altora, dar viețuirea noastră arată 
altceva: nu este unitate în ceea ce spunem și facem.  

Ce rol ar avea statul în raport cu BOR?  
Doamnă, România este cea mai mare țară din UE cu o populație 

majoritar ortodoxă. Relația stat-biserică are la bază principiul bizan-
tin al simfoniei, adică al armoniei, al înțelegerii și cooperării dintre 
două instituții distincte. Cele două instituții, deși diferite, sunt unite 
între ele prin viața socială comună a oamenilor, în dubla lor cali-
tate de cetățeni ai statului și, în același timp, credincioși ai Bisericii. 
Relația stat-biserică în modelul ortodox se bazează atât pe autonomia 
bisericii față de stat, cât și pe o cooperare între cele două, în spiritul 
respectului reciproc.  

Preaonorate Părinte, dacă tot am vorbit despre relaţia bisericii 
cu statul, vă întreb şi care este relaţia bisericii în care slujiţi cu 
Primăria oraşului Recaș?  

Relațiile sunt bune: biserica a răspuns ori de câte ori Primăria 
a organizat evenimente importante în cadrul comunității. Avem o 
strânsă colaborare cu biroul de Asistență Socială din cadrul Primăriei. 
Cu ajutorul credincioșilor voluntari identificăm cazurile de familii 
nevoiașe, copii defavorizați, bătrâni singuri și ne străduim să găsim 
soluții pentru întrajutorarea lor. În postul Crăciunului, de pildă, 
organizăm acțiunea „Crăciun fericit pentru fiecare“, acţiune prin care 
credincioșii din parohie se implică în strângerea de alimente, haine, 
rechizite, jucării etc., astfel încât și copiii din familii nevoiașe să se 
bucure de sărbătoarea Nașterii Domnului.

A înnebunit lumea?  
Mai bine cu pisica decât cu… Monica!  
Spune în interviul de mai sus, Părintele 

Mila: „Scăderea încrederii în Dumne-
zeu și în biserică, duce la degradarea relațiilor 
dintre oameni”. I-am dat dreptate Părintelui, 
când am aflat că Monica Tatoiu care „a adu-
nat avere pe timpul când era directoare la Ori-
flame, păcălind amărâtele care se chinuiau pe mărunţiș să 
vândă produse de slabă calitate”, nu mai doarme în acelaşi 
pat cu soţul ei. „Eu, a declarat năbădăioasa muiere, nu dorm 
cu el, eu dorm singură cu pisica. Domnul Tatoiu doarme cu 
pisica lui, eu cu pisica mea, fiecare cu pisica lui.”  

Ei, Monica tatii, în legendara mea existenţă, am învăţat să 
nu mă mir niciodată de cât de „departe” poate ajunge mintea 
unui om!                                                                                 Tândală  

Un poet uitat pe nedrept – 
Petru CHIRA  

Rondel  absurd  
Vremea vremii fără vreme  
Se învârte pe orbită,  
Luminând fără probleme  
Umbra umbrelor umbrită.  
Viaţa-i plină de dileme,  
Şi-ntr-o lume răvăşită,  
Vremea vremii fără vreme  
Se învârte pe orbită.  
Mai târziu sau mai devreme,  
Cu speranţa risipită,  
Rând pe rând o să ne cheme  
Într-o lume liniştită  
Vremea vremii fără vreme.  

Curiozităţi ale corpului uman  

Dacă vei apuca vârsta de 70 de ani, 
înseamnă că ai trăit mai mult de 2 mili-

arde de secunde.  
u De-a lungul unei vieţi, o persoană îşi pe-

trece 6 ani visând.  
u Dinţii încep să îţi crească la 6 luni după 

ce te-ai născut.  
u Dinţii unui om sunt tari aproape ca piatra.  

u Homosexualitatea a fost 
considerată boală psihică până în 
anul 1973.  

u În primul său an de viață, 
un nou născut fură din perioada 
de somn a părinților între 400 și 
750 de ore de somn.  
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Pentru o zi, Șandra a fost capitala Banatului Istoric!

SANDRA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

  Pagină realizată de prof. Roxana DAMIAN

După cum se cunoaşte, numele Banat a revenit, ca denumire ofi-
cială, în 1849. Atunci, Curtea din Viena a alipit Voievodina  

sârbească de cele trei comitate, constituind în acest fel o singură pro- 
vincie, intitulată „Voivodina Sârbească şi Banatul Timişan”, cu centrul  
administrativ la Timişoara. Primul cronicar român al provinciei, preo- 
tul ortodox Nicolae Stoica de Haţeg sugerează că, odată cu instaurarea 
administraţiei austriece, Banatul este cuprins în graniţele lumii civili-
zate.  De aceeaşi perioadă, a administraţiei austriece, este legată şi for- 
marea conştiinţei caracterului multietnic şi multiconfesional al regiu- 
nii. Banatul nu a mai revenit ca denumire administrativă după 1918,  
când vechea provincie istorică a fost împărţită între România (2/3),  
Serbia (1/3) şi Ungaria (1%). Doar pentru scurt timp, în vremea re-
gimului comunist, între anii 1960 şi 1968, partea de vest a României, 
cuprinzând actualele judeţe Timiş şi Caraş-Severin şi o parte din ac-
tualul judeţ Arad, a purtat numele oficial de „Regiunea Banat”.  

Banatul aparţine tuturor  
Chiar dacă funcţia administrativă a dispărut, denumirea Banat 

este încă actuală în teritoriul dintre Mureş, Tisa, Dunăre şi Carpaţi. 
Din punct de vedere geografic, zona care poartă această denumire 
este una foarte bine conturată. Pe de altă parte, ea are o puternică 
încărcătură istorică, ce trimite mai cu seamă la perioada austriacă, 
atunci când întreaga regiune a existat nefragmentată politic, sub 
o singură stăpânire. În sfârşit, Banatul a supravieţuit ca structură 
identitară pentru locuitorii regiunii. Românii de aici îşi spun bănăţeni, 
sârbii se numesc ei înşişi „sârbi din Banat”, iar germanii de aici îşi 
zic „Banaterschwaben”, pentru ei Banatul fiind totuna cu „Heimat”. 
Poate din această cauză denumirea regiunii s-a păstrat vie, chiar în 
lipsa folosirii ei administrative: ea nu poartă numele niciuneia dintre 
comunităţile care o locuiesc. Prin urmare, Banatul aparţine tuturor.  

În acest Banat care, cum spuneam aparţine tuturor, în ziua de 26 
ianuarie a acestui an, conducerea Asociaţiei Primarilor din Banatul 
Istoric, la propunerea domnului primar Luchian Savu, vicepreşedinte 
de Timiş al Asociaţiei Primarilor din Banatul Istoric, a aprobat ca 
prima întrunire a membrilor ei, să aibă loc în comuna Şandra. Ast-
fel că în frumoasa sală a Căminului Cultural din Uihei, primari din 
patru judeţe, Arad, Caraş-Severin, Timiş şi Hunedoara, s-au întâlnit 
pentru a pregăti programul asociaţiei pentru anul în curs. A fost, după 
declaraţiile celor prezenţi, o întâlnire a sufletului, a prieteniei şi a 
respectului pe care aceşti oameni o arată Ţării Banatului.  

La capătul întrunirii, am solicitat, aşa cum se cuvine, domnului 
Luchian Savu, edilul comunei Şandra şi gazdă a întrunirii, câteva 
impresii:  

Domnule primar, Şandra e şi la această oră la care stăm de 
vorbă, capitala Banatului istoric. Felicitări!  

Vă mulţumesc, mărturisindu-vă că sunt foarte bucuros că pro-
punerea mea ca Şandra să găzduiască prima întrunire din acest an 
a Asociaţiei Primarilor din Banatul Istoric a fost acceptată de Bi-
roul Director al intituţiei. Astfel, mulţi dintre primari, prezenţi pen-
tru prima dată în comuna noastră, şi-au făcut o impresie exactă a 
locului nostru pe hartă, a felului în care arată comuna şi chiar a 
oportunităţilor pe care ea le oferă. Dar, să ştiţi că şi dintre mem-
brii Senatului Asociaţiei Primarilor din Banatul Istoric, au fost unii 
care ne-au trecut pentru prima dată pragul. Este un lucru bun, atâta 
timp cât din Senatul asociaţiei fac parte dascăli universitari, medi-
ci, oameni de afaceri, sportivi de renume, cum este cazul domnului  
Emerich Dembrowschi, ori cunoscuţi istorici, precum domnul prof. 
dr. Dumitru Tomoni, oameni care doar povestind despre Şandra aduc 
comunei o binemeritată publicitate.  

Sunteţi bucuros...  
Sincer da, bucuros şi pentru faptul că au fost prezenţi, în număr 

mare, primari din cele patru judeţe care formează asociaţia noastră, 
unică, cred eu, de acest fel din ţară.  

Care a fost tema centrală a întâlnirii, domnule primar?  
Ţin să subliniez că tema acestei întruniri s-a axat exclusiv pe 

activitatea culturală a asociaţiei, pe viitorul ei, pe unitatea spirituală 
a viitorului. Am reuşit, cred eu, să facem din dialogurile purtate azi, 
ca viitorul să fie prezentul nostru.  

Am văzut, cum bine aţi evidenţiat, şi personalităţi din afara 
cadrului administrativ, dar nu am văzut oameni... politici.  

După cum aţi observat niciun om politic nu a fost invitat, tocmai 
pentru a feri asociaţia de implicarea politicului. Şi un alt aspect care 
cred eu că merită consemnat este acela că aici au fost prezenţi pri-
mari din toate partidele aflate pe eşicherul politic al României, colegi 
care prin felul în care au dialogat pot fi un exemplu pentru mulţi par-
lamentari sau oameni politici, cum le spuneţi dumneavoastră, dacă la 
parlamentari aţi făcut trimitere.  

Domnule primar, am avut sentimentul, de-a lungul întregii 
întruniri, că asist la o sărbătoare a prieteniei. Greşesc?  

Îmi place să cred că aşa a și fost.  
Domnule primar, există un secret al prieteniei?  
Nu cred că prietenia se poate aşeza în spatele unui secret, dar un 

cod al ei cu siguranţă există şi el trebuie respectat. Şi primul punct al 
acestui cod, dacă el există cu adevărat, ar trebui să fie acela de a-ţi da 
silinţa să nu superi pe nimeni.  

Nesupărând pe nimeni, nu ai nici duşmani, domnule primar!  
Doamnă Roxana, să ştiţi că a nu avea duşmani nu înseamnă a 

avea prieteni, dar înseamnă, cel puţin, o stare de linişte. O linişte pe 
care, spre cinstea lor, toţi membrii Asociaţiei Primarilor din Banatul 
Istoric o preţuiesc şi o respectă.  
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CHECEA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„La Checea avem oameni harnici și gospodari, oameni cu care s-ar mândri 
orice comună din țara asta!“

Ion BREJE - Viceprimar al comunei Checea, cu atribuții de primar

Pagină realizată de Iosif JEBELEAN

Domnule Ion Breje, ştiu cât de im- 
portante sunt fondurile pentru o adminis-

traţie, aşa că vă întreb: aveţi buget pe anul 2023?  
Înainte să vă răspund, vă spun bun venit în comuna noastră!  
Vă mulţumesc!  
Cât priveşte bugetul de care m-aţi întrebat, să ştiţi că suntem 

pe un drum bun acum, la începutul anului 2023. Suntem pe făgașul 
normal. Deja a fost aprobat bugetul pe acest an.  

Este mic, este mare?  
Nu e nici mare, nici mic, nici bogat, nici sărac. E potrivit pentru 

comuna noastră dragă, Checea. Ne situăm la mijloc. Eu zic că e bine.   
Domnule Ioan Breje, ce obiectiv important ați realizat în anul 

2022, obiectiv de care sunteți mulțumit că v-a ieșit foarte bine?  
Fără să mă laud, vă asigur că mi-am atins un obiectiv foarte 

important prin Programul „Anghel Saligny”. Am obținut o finanțare 
de 11 milioane de lei pentru un drum ce leagă Ceneiul de Checea. E 
un proiect de care sunt foarte mulțumit și este un drum extrem de util 
pentru întreaga comunitate.  

De ce?  
Fiindcă aici nu era un circuit. La ora actuală, pe unde intri în 

comună trebuie să și ieși. Nu ai o altă variantă, iar acest fapt crează 
frustrare. Te blochează. Nu ai o alegere. Nu există un circuit. E un 
proiect foarte bun, făcând această legătură dintre Cenei și Checea.   

Interesant, cum a început totul?  
Totul a început cu depunerea cererii de finanțare la Ministerul 

Dezvoltării, cu o valoare de 26 milioane de lei, din care am obținut 11  
milioane. Eu sunt mulțumit că am reușit să obținem şi această sumă, 
care ne ajută să ducem la bun sfârșit obiectivul. Urmează să fie depusă 
și documentația, apoi va avea loc semnarea contractului. Va fi făcută 
licitația, implementarea, urmând ca firma să se apuce de treabă.  

Felicitări!  
Vă mulţumesc, e cel mai important obiectiv care va fi realizat, 

Întâlnesc în arealul care găzduieşte jurnalul nostru foarte mulţi oameni, oameni din diferite domenii de 
activitate. Unul dintre aceşti oameni este domnul Ion Breje, omul care, alături de fostul primar, domnul  

Daniel Florea, au aşezat comuna Checea între comunele de frunte ale Banatului Istoric. Om harnic şi, mai 
ales, modest, domnul Breje acordă rar interviuri şi, mai rar, răspunde unora care, lipsiţi fiind de cei șapte ani de 
acasă, îşi lasă gura să vorbească fără ei. Mă uit atent la acest om venit din drumurile sale prin sat, drumuri pe 
care le bate atent, drumuri asfaltate în mare parte şi din munca lui! 

atât pentru mine, ca primar, cât şi pentru consătenii mei şi, de ce nu, 
chiar şi pentru cei care vin cu diverse interese de lucru în comuna 
noastră. Oamenii vor avea la dispoziție încă o rută de circulație.  

Vă întreb şi pentru curiozitatea cititorilor, totuși, cum de v-a 
ieșit așa bine totul în proiect?  

Domnule, am o echipă bună cu care lucrez. Nu poți de unul sin-
gur. Nimeni din lumea asta nu poate singur să reușească, să facă lu-
cruri marețe.  

Şi pe PNDL, tot cu echipa aceasta aţi lucrat?  
Da, şi pe PNDL tot cu această echipa am lucrat. Fără să ai 

specialiști lângă tine, nu poți lucra bine și cu succes. Asta e realitatea. 
Nu poţi să lucrezi de unul singur.  

Domnule primar, ce alt proiect v-a ieșit bine în anul care a 
trecut, 2022 și de care sunteți foarte mulțumit?  

Am reușit să mai obțin o finanțare pentru o pistă de biciclete, pe 
o lungime de câțiva kilometri, în comuna Checea.     

Ce valoare are proiectul?  
Proiectul are o valoare de 340.000 de euro. Pentru localitate este 

o necesitate această pistă. Este o reușită foarte mare. Astfel, Che-
cea va avea o pistă de biciclete modernă. A avea pistă de biciclete 
ajută mult la mobilitatea cetățenilor. Foarte multe comune mizează 
pe aceste piste amenajate special, sunt foarte utile.  

Finanţarea este deja aprobată?  
Da, finanțarea e aprobată. De fapt, la începutul anului 2023, 

avem mai multe proiecte în desfășurare, unele începute anul trecut.  
Cum vedeţi comuna Checea peste câţiva ani?  
Aşa cum o doresc toţi consătenii mei: o comună curată, cum este, 

de altfel, cu toate străzile asfaltate, o comună care, prin tot ce are de 
oferit (şi are!), să atragă cât mai mulţi investitori. Şi, un amănunt 
extrem de important pentru investitori, dacă tot am amintit de ei, mi 
se pare acela că noi, la Checea avem oameni harnici şi gospodari, 
oameni cu care s-ar mândri orice comună din ţara asta!

Îndemnuri pentru a urma 
pe calea lui Hristos  

l Fii vesel. l Trăieşte cu simplitate, în 
ascuns, în linişte şi în modestie. l Nu-ţi în-
drepta niciodată atenţia asupra ta însuţi. l As-
cultă când cineva vrea să-ţi vorbească. l Fii cu 
luare-aminte şi atent, întru totul prezent la tine 
însuţi. l Nu gândi şi vorbi mai mult decât este 
nevoie. l Vorbeşte cu simplitate, claritate, fer-
mitate şi în mod direct. l Respinge imaginaţia, 
fantezia, analiza, pretinderea de a înţelege lu-
crurile. l Respinge cele carnale şi sexuale de 
la prima lor apariţie. l Nu te lamenta, nu cârti, 
nu murmura, nu te văita. l Nu căuta sau nu te 
aştepta la milă ori laudă. l Nu te compara cu 
ceilalţi. l Nu judeca pe nimeni. l Nu încerca 

să convingi pe nimeni. l Nu 
te apăra, nu te justifica. l Fii 
definit şi limitat de către Dum-
nezeu, nu de către ceilalţi.  

Rubrica şcolii  
Ce zile libere vor mai 

avea elevii  
u 14 aprilie – Vinerea Mare la 

ortodocși / 7 aprilie – Vinerea Ma-
re la catolici; u 16 aprilie – 17 apri-
lie – Paște ortodox; u 9 aprilie și 
10 aprilie – Paștele catolic – în va-
canța de primăvară; u 1 mai – Ziua 
Muncii – în timpul modulului 5.  

Zile libere legale:u 1 iunie – 
Ziua Copilului – în timpul modu-
lului 5; u 4 iunie – Rusalii, 5 
iunie – A doua zi de Rusalii – în 
weekend, modulul 5; u 15 au-
gust – Adormirea Maicii Dom-
nului – în vacanța de vară; u 30 
noiembrie – Sfântul Andrei; u 
1 decembrie – Ziua Națională a 
României; u 25 decembrie – 26 
decembrie – Crăciunul. 

„În Checea, îmi spunea domnul Ion Breje, oamenii 
sunt veseli, iubesc cântecul şi jocul“. Privind imaginea 
de mai sus, îi dăm dreptate actualului edil.  

Din albumul comunei Checea
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BARZAVA
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN
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„Primăria a ajutat și ajută școala din localitate întotdeauna când a fost și este necesar!“
Prof. Mihaela GAȘPAR - Director al Școlii Gimnaziale Bârzava

Doamnă director, la trecuta noastră 
întâlnire, evidenţiaţi faptul că la școala din 
Bârzava, se munceşte cot la cot: elevi, profe-
sori și părinți. O relația foarte bună. Ţineţi 

foarte aproape și cu părinții copiilor. O comunicare foarte bună. 
Aţi reușit această frumoasă performanță. Iată un exemplu de suc-
ces când există o colaborare eficientă între cei trei actori, să spu-
nem așa: elevi, părinți și cadrele didactice. Veți urma aceeași rețetă 
în continuare la Școala gimnazială Bârzava?  

Da, e o rețetă de succes și o vom urma în continuare. A fost ideal 
pentru școala noastră și suntem mulțumiți cu toții. Ne mândrim cu 
acest succes.  

Totuși problema abandonului școlar rămâne, e un flagel care 
a cuprins toată ţara, cum veți rezolva această chestiune?  

Da, problema abandonului școlar este veche de aceea vrem să o 
rezolvăm, fiindcă şi noi, am avut ani când am avut o promovabilitate 
redusă din aceeastă cauză: copiii nu au mai urmat școala. Așadar 
am scris un proiect vizând această problemă, foarte necesar, într-
o săptămână. Am lucrat toți în echipă și am reușit să îl câștigăm, 
să obținem finanțare, 70.000 de euro. Chiar acum lucrez la ghidul 
beneficiarului, să îl clarific, pentru a ști exact cum să implementăm 
activitățile.  

Ce facilităţi se mai acordă elevilor la şcoala din Bârzava?  
Printre altele, avem o masă caldă pentru copii, activități remedi-

ale, excursii tematice, clasele dotate cu tehnologie modernă: laptop-
uri, table interactive. Sunt, ca să spun astfel, o parte a acțiunilor din 
proiectul privind prevenirea abandonului școlar la Bârzava.  

Doamnă director Mihaela Gașpar, cum de v-ați gândit la un 

Dascălii fac parte dintr-un colectiv de taină. Firi de brânduşă crescută-n coapsă de catedrală. Nu-i poţi 
cunoaşte decât ascultându-i cu ochi în care ard doi stropi de visare legănată, când sufletul fiecăruia dintre 

noi caută un colţ de primăvară. Adică cu inimă de copil.  

La sfârşitul lunii trecute, 
în comuna Bârzava a fost 

sfinţit monumentul din faţa primăriei, 
dedicat eroilor din comună, care au 
luptat în Primul și în cel de-al Doilea 
Război Mondial.  

„Ce zi mai potrivită putea să 
aleagă primarul Gabi Faur, observa 
fostul ministru Fifor, pentru a cele-
bra memoria faptelor de vitejie ale 
ostașilor români, prin inaugurarea 
la Bârzava a unui monument dedicat 
eroilor neamului, decât 24 ianuarie!“  

Cu acest prilej mi-am reamintit 
că patria, ne încredinţează Bălcescu, 
această fiinţă ideală pe care locuitorii 
ei sunt gata a o apăra 
cu viaţa, este identi-
tatea intereselor, ide-
ilor, pasiunilor care-i 
strânge şi întruneşte 
în apărarea unui bine 
comun. Aşa şi numai 
aşa, adaug eu, toţi 
oamenii sunt ca unul, 
aşa şi numai aşa, toţi 
sunt liberi. 

asemena proiect, care a venit ca o mănușă, dat fiind faptul că pro-
blema abandonului școlar nu este, cum spuneam, numai la Bârza-
va, ci în întreaga țară?  

În acest caz, vorbim despre un program derulat la nivel de țară, 
iar prin Inspectoratul Școlar Județean, a fost populat și la noi în 
școală. Noi am scris proiectul și iată că ni s-a aprobat.  

Aţi fost convingători!  
Da, l-am prezentat foarte convingător și a trecut, deși aveam în-

doieli. Astfel, Școala Bârzava a înregistrat încă un succes anul care a 
trecut. Proiectul a fost eligibil pe lista Ministerului Educației. A fost 
o muncă foarte intensă. În decurs de o săptămână s-a desfășurat totul, 
dar prin comunicare și solidaritate am reușit.  

Care credeți că sunt cauzele abandonului școlar?  
În primul rând nivelul de trai scăzut al familiilor cu copii, corobo- 

rat cu dezinteresul părinților, fiindcă de aici pornește totul. Evident 
că sărăcia și gradul redus de educație al părinților influențează funda-
mental drumul către educație a copiilor. Aici trebuie lucrat, iar statul 
ar avea un cuvânt greu de spus. De aceea, ministerul, ISJ și școala 
noastră încearcă să intervină, să îi ajute pe acești copii și părinți.  

Din dialogul cu dumneavoastră am înţeles că aveți o colabo-
rare  foarte bună, în interesul școlii și al elevilor, cu administraţia 
din Bârzava. Reţin, în acest sens, şi faptul că în vara anului tre-
cut, Primăria Bârzava a pus acoperiș nou la școală,  și asigură și 
încălzirea unității de învățământ.  

Da, aşa cum am mai spus, primăria întotdeauna a fost alături de 
școală, ori de câte ori noi am cerut sprijinul sau chiar dacă nu l-am 
cerut.  Da, primăria a ajutat şi ajută școala din localitate întotdeauna 
când a fost şi este necesar.

Recunoştinţă pentru eroii Bârzavei!  



20

Ionuț MANIA - Preot paroh al Bisericii Ortodoxe Liebling

LIEBLING
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Descoperirea numelui de Tată și introducerea iubirii părintești în noțiunea de Dumnezeu 
este una dintre cele mai însemnate revelații făcută de Mântuitorul nostru Iisus Hristos!“

Pagină coordonată de Laura Cristina MIRCEA

 Preabunule Părinte, unde avem noi cuprinsă cea mai 
luminoasă învăţătură despre bunul Dumnezeu?  

Doamnă Laura, învățătura cea mai luminoasă despre Ființa lui 
Dumnezeu o avem cuprinsă în cartea vieții, în Sfânta Scriptură.  

Acolo putem afla cine este Dumnezeu?  
Nicăieri nu aflăm răspunsuri mai lămurite și mai satisfăcătoare 

la întrebarea: „Cine sau ce este Dumnezeu?” – ca în Biblie. De la 
primul ei verset se spune, clar și lapidar, că Dumnezeu este Creatorul 
cerului și al pământului. E prima cunoștință pe care ne-o descoperă 
Sfânta Scriptură despre Dumnezeu.  

Vă întreb pentru cititorii noştri, cum este numit Dumnezeu, 
cum mai este numit El, în Cartea Cărţilor?  

În tot cuprinsul Vechiului Testament, Dumnezeu este nu-
mit: „Domnul Atotputernicul, Preaînaltul sau Transcendentul, 
Atotștiutorul, Atotînțeleptul, Sfântul, Bunul, Milostivul, Cel ce este, 
Ființa supremă, Izvorul existenței, Regele regilor, Cel de sus, Eter-
nul, Viul, Binecuvântatul, Împăratul măririi, Dreptul Judecător“...  

Dar în Noul Testament?  
Ei bine, în Noul Testament întâlnim aproape aceleași numiri 

date lui Dumnezeu ca și în Vechiul Testament. Aici, Iisus Hristos 
propagă credința în Dumnezeu Creatorul, Dumnezeul cel unic, Dum-
nezeul părinților, Dumnezeul cel Viu, Dumnezeul proniator, Mântu-
itor și Judecător al lumii. El ne mai învață că Dumnezeu este Domnul 
slugilor, Stăpânul viei, Bunul Dumnezeu care primește rugăciunile 
oamenilor și iartă pe fiul care se pocăiește. Dar în Noul Testament, 
deși avem primită în întregime credința în Dumnezeul Vechiului Tes-
tament, totuși avem și o revelație nouă despre Dumnezeu. Revelația 
aceasta este unul dintre scopurile principale ale întrupării Mântu-

Urmând îndemnul Înaltpreasfinţitului Părinte Ioan cel Bun, Mitropolit al Banatului Istoric şi susţinuţi de 
edilii localităţilor, aşa cum se întâmplă în această pagină, unde inimosul primar Ioan Munteanu ne-a 

facilitat dialogul cu preoţii comunei sale, am purces de ceva vreme pe drumul interviurilor cu Preoţii Ţării Ba-
natului. Un drum al înnoirii la început de an, pentru că trebuie, dragi cititori, să ne înnoim în noi înşine şi setea 
de nou va fi totdeauna îndestulată, pentru că viaţa nouă, întru Hristos Iisus, este totdeauna nouă din firea sa, iar 
noutatea, aflându-se în noi pururea, va potoli setea de noutate. Domnul să ne învrednicească pe toţi de asta! Nici 
că vă pot dori un lucru mai bun pentru noul an care a venit. 

itorului: „Nimeni nu cunoaște pe Fiul decât Tatăl, nici pe Tatăl nu-L 
cunoaște decât Fiul, și căruia va voi Fiul să-i descopere”. Iisus Hris-
tos ne descoperă că Dumnezeu e Tatăl nostru, Părintele Creator și 
iubitor al lumii și al oamenilor.   

Vorbind despre Tatăl, ce-mi puteţi spune despre iubirea 
părintească când vorbim de Dumnezeu?  

Descoperirea numelui de „Tată” și introducerea iubirii părintești 
în noțiunea de Dumnezeu este una dintre cele mai însemnate revelații 
făcută de Mântuitorul nostru Iisus Hristos. Pe cât de mare, pe atât de 
simplă. Dumnezeu e Tatăl iubitor și noi suntem frați întreolaltă și fiii 
aceluiași Părinte ceresc. El e Tată, pentru că ne-a creat, ne-a arătat su-
prema iubire, ne-a făcut făgăduințe minunate și ne-a lăsat Împărăția 
sa moștenire. Aflăm și în Vechiul Testament locuri în care e vorba de 
un Dumnezeu-Părinte, dar Iisus Hristos subliniază acest adevăr cu o 
energie și într-o lumină deosebită. Pe lângă Iubire, Mântuitorul mai 
revelează că „Dumnezeu este Duh”, absolut și independent de orice 
limită sau materie.  

Sigur că sunt oameni, care, din păcate, se mai întreabă, încă, 
de ce mergem la biserică? Lor, ce le puteţi spune?  

Doamnă Laura, trebuie să mergem la biserică pentru că aici 
primim iertare de păcate prin Duhul Sfânt. Știm că preotul nu este 
„decât un martor, ca să mărturisească înaintea Domnului Hristos 
toate câte va auzi” la spovedaniile noastre. Știm că nu mâna preotu-
lui care ne însemnează pe capete cu acel „te iert și te dezleg” ne dă 
iertarea păcatelor noastre, ci Însuși Iisus Hristos, care „stă nevăzut, 
primind mărturisirea noastră cea cu umilință”. De aceea, nu căutăm 
la fața preotului, ci doar la canonicitatea lui, adică să fie trimis în mod 
legal în parohie de episcopul locului în care trăim.

 De ţinut minte!                 
Cărţi?! Ce să fac cu ele?

Alex ȘTEfĂNESCU  

Bănăţanu o fost fruncia,  
El nişi astădz coada nu-i,  
Că până şî-n America  
Să cunoaşcie fala lui.  
 
Ţarina la el e-o mină:  
Cât cie uiţ, dă aor îi.  
Bun dă lucru bănăţanu-i,  
Tot fala românului.  

  Rubrica elevilor                 Ştiaţi că... 
u Thomas Jefferson devenit preşedinte al SUA în 1801, a aflat ţara 

cu 20% din populaţie alcătuită din sclavi? u Turnul Londrei, a cărui con-
strucţie a început în 1078, adăpostea la un moment dat o gradină zoologică, 
dar a servit şi ca observator, închisoare, turnătorie şi în momentul de faţă 
sediu al bijuteriilor coroanei? u Aztecii din America centrală foloseau 
sânge animal amestecat cu ciment drept mortar pentru clădiri? u Leonar-
do da Vinci putea să scrie cu o mână şi să deseneze cu cealaltă? u China 
este prima ţară care introduce banii de hârtie? u Cel mai scurt război din 
istorie s-a purtat între Marea Britanie şi Zanzibar în 1896: Zanzibar s-a 
predat dupa 38 de minute? u În 1836, generalul Mexican Santa Anna a 
ţinut funeralii de stat pentru piciorul său stâng amputat?                                                                        

În fiecare zi, citesc şi 
scriu... iar sâmbăta şi du-

minica le folosesc ca să citesc şi 
să scriu mai mult ca de obicei, 
pentru că în zilele lucrătoare in- 
tervin şi alte obligaţii (de exem- 
plu, să mă cert cu Alexandru  
Mironov în Consiliul de admi-
nistraţie al TVR). Aceeaşi utili-
tate are pentru mine şi conce-
diul. Îl consider o secvenţă de  
timp în care pot, în sfârşit, să ci- 
tesc şi să scriu cât vreau. Anul 
acesta, concediul a constat în  
zece zile petrecute la Casa Scrii- 
torilor de la Neptun. Am citit, 
am scris şi m-am uitat, recu-
nosc, şi la femeile fără sutien 
de pe plajă. Singurele ore pier-
dute au fost cele în care am po- 
lemizat cu Octavian Paler pe te- 
me politice şi cele în care am vâ- 
nat cu un prosop ţânţarii din ca- 
meră. La întoarcerea în Bucu-

reşti, aveam un mare elan: eram 
hotărât să scriu cartea vieţii mele.  
Iată însă că mi s-a stricat un robi- 
net de la baie. Nu această avarie 
m-a descurajat, ci discuţia cu in- 
stalatorul. După ce a terminat  
„lucrarea“ (aşa a numit-o el), 
i-am plătit cât a cerut, dar am sim- 
ţit nevoia să-i fac şi un cadou.

- Vreau să vă ofer câteva 
cărţi, i-am spus.

- Cărţi?! s-a mirat instala-
torul. Ce să fac cu ele?

- Să le citiţi.
- Dar eu n-am citit în viaţa 

mea nicio carte.
- Bine, atunci vă rog să mă 

scuzaţi.
După plecarea instalatoru-

lui, m-am aşe-
zat la masa de 
scris şi n-am 
mai reuşit să 
scriu nimic.  

Din lirica Ţării Banatului  Bănăţanu  
            Dimitrie ACEA  

 L-or spart ruşî,  
Nu în doauă,  
Nişi în tri şî nişi în patru,  
Ci în noauă dză’ şî noauă...  
 
I-or luat avierea toată:  
Marve, caii şî coşia,  
Că, bolândz şî fără mincie,  
N-or şciut să-i ia omenia.  

 L-or suit în bou -vagoanie  
Şî l-or dus în Bărăgan,  
Dar o doviegit şî-acolo  
Şie-i mincia dă bănăţan.  
 
Hărnişia n-or putut-o  
Săi-o-năbuşă dă loc,  
Ungie el îş pune mâna,  
Dumniedzău pune năroc  
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SANANDREI
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

<

„Pentru ca o administrație să fie performantă, ea trebuie să se arate permanent preocupată 
de dezvoltarea comunității!“

Claudiu COMAN - Primar al comunei Sânandrei

Domnule primar, anul îşi numără a doua filă, dumneavoastră 
o nouă finanţare, din câte ştiu.  

Ştiţi bine. E vorba de o nouă finanţare care a fost câştigată de 
primăria noastră, prin Planul Naţional de Redresare şi Rezilienţă.  

Despre ce sumă este vorba?  
De această dată, aşa cum am mai spus, este vorba de 2,2 mili- 

oane de lei, bani care, odată ajunşi în vistieria comunei, urmează 
să fie implementaţi într-un amplu proiect, care va duce la scăderea 
simţitoare a consumului de energie electrică şi, implicit, a costurilor. 
Mai exact, pentru o mai bună înţelegere a ceea ce spun, vor fi mon-
tate, în acest sens, panouri fotovoltaice pe acoperişul Şcolii Gim-
naziale din comuna noastră.  

Ce se mai aşteaptă?  
În acest caz, odată câştigată finanţarea proiectului urmează ine-

rentele formalităţi birocratice, apoi lansate licitaţiile pentru a putea 
alege o firmă, care să ducă la bun sfârșit acest proiect.  

Astfel, şcoala din localitatea dumneavoastră va dobândi 
independenţă energetică?  

Evident! Şi, cum spuneam, costurile vor scădea semnificativ.  
Cum vedeţi anul 2022, de la această distanţă destul de scurtă?  

Am spus şi am scris deseori că, de la venirea la conducerea administraţiei din Sânandrei a domnului 
Claudiu Coman, comuna s-a aşezat pe un admirabil drum al dezvoltării. Al dezvoltării bine gândite şi la 

fel de bine gospodărite. Sigur, ca primar, pentru a imprima comunei pe care o gospodăreşti o asemenea dinamică 
de dezvoltare, este nevoie de muncă, de multă muncă şi, în egală măsură, de perseverenţă. Am uneori sentimentul 
că acest tânăr primar munceşte din prima sa zi de mandat, sub îndemnul lui Nansen: „Ai izbutit? – Continuă! – 
N-ai izbutit? – Continuă!”. Activitatea domnului Claudiu Coman ar trebui să convingă pe cei tineri că viaţa poate 

fi asemănată cu un mecanism cu multe butoane şi trebuie să ai perseverenţa, tăria să le încerci până dai de cel care împlineşte munca ta. 
Dovadă şi acest dialog purtat cu domnia sa.

Rubrica 
bisericii              Îndemnuri creştine  

Primeşte criticile cu recunoştinţă şi pune-le la 
încercare cu atenţie. n Dă sfaturi doar dacă 

îţi sunt cerute sau când este de datoria ta să o faci.  
n Nu fă altora nimic din ceea ce ar putea sau ar trebui să facă ei înşişi. 
n Realizează un program zilnic de activităţi, evitând capriciile. n Fii 
milostiv cu tine şi cu ceilalţi. n Să nu ai alte aşteptări decât aceea 
de a fi ispitit cu sălbăticie, până la ultima răsuflare. n Concentrează-
te exclusiv asupra lui Dumnezeu şi asupra luminii, niciodată asupra  
întunericului, asupra ispitelor şi păcatului. n Suportă cu seninătate, 
desigur, din dumnezeiasca milostivire, faptul că vei fi pus la încercare 
tu, cu toate greşelile tale. n Când cazi, ridică-te imediat şi ia-o de la 
capăt. n Cere ajutor când ai nevoie de el, fără teamă, nici ruşine.  

Ne-am interest pentru cititorii noştri  
Obligatoriu pentru toți cei care au permis de conducere  

În România, permisul de conducere are un termen de valabilitate 
care este prevăzut de legislația în vigoare, raportat la categoria 

înscrisă pe permis, după cum urmează: u valabilitatea de 5 ani pen-
tru permisele eliberate pentru vehiculele ce aparțin categoriilor C1, 
C1E, C, CE, D1, D, DE, Tr, Tb și Tv; u valabilitatea de 10 ani pentru 
permisele eliberate pentru vehiculele ce aparțin categoriilor AM, A1, 
A2, A, B, B1 și BE. Șoferii care sunt opriți de către Poliție, iar agenții 
constată că permisul este expirat riscă o amendă cuprinsă între 870 și 
1.160 de lei, precum și puncte de penalizare. Un punct de amendă este 
echivalentul a 145 de lei în anul 2022. Astfel, 870 de lei reprezintă 6 
puncte de penalizare, în timp ce 1.160 de lei reprezintă 8 puncte de pe-

nalizare. Dacă plata amenzii este efectuată în termen de 
15 zile lucrătoare, acesta este înjumătățită, iar punctele 
de penalizare vor fi șterse după 6 luni de la momentul în 
care au fost atribuite șoferului în cauză.  

Rubrica școlii                                         
Elevii întreabă, noi răspundem

Elevul Mihai Barbu din comuna Sânandrei, ne întreabă cum 
este corect: „Fiecare a primit sau fiecare au primit?”  

Dragă Mihai, pronumele nehotărât „fiecare” este una dintre forme 
lecare pot pune probleme atunci când ne aflăm în postura de a realiza 
acordul. Acesta poate ține locul unui substantiv exprimat într-un enunț 
anterior, însă trebuie avut în vedere faptul că atunci când se află în 
poziția de subiect se acordă cu verbul, care îndeplinește rolul de predi-
cat, la persoana a III-a singular. Exemple: Au fost invitați douăzeci 
de colegi la petrecerea de ieri. Fiecare a primit invitația prin e-mail. 
Înlocuind substantivul colegi din enunțul formulat anterior, tentația de 
a realiza un acord prin atracție, la plural, este des întâlnită. Se constată 
că ea este cu atât mai puternică atunci când forma pronominală „fiec-
are” este însoțită de un atribut exprimat printr-un substantiv la plural, 
care îl determină: Fiecare dintre invitați a fost întâmpinat cu un pahar 
de vin spumant. Și nu Fiecare dintre invitați au fost întâmpinați… 
– situație în care avem de a face cu un acord prin atracție; fiind mai 
apropiat de forma verbală, vorbitorii tind să facă acordul cu substanti-
vul invitați, și nu cu pronumele aflat în poziție de subiect. Același tip 
de greșeală apare și în situația în care pronumele fiecare îndeplinește 
funcțiile sintactice de complement direct sau indirect și este dublat ob-
ligatoriu de un clitic pronominal personal (forma scurtă a pronumelui 
personal): Au venit să ne colinde trei copii. I-am dat fiecăruia câte un 
măr. (Și nu Le-am dat fiecăruia câte un măr.) În exemplul de mai sus, 
atât forma fiecăruia, cât și i- sunt complemente indirecte (Cui i-am dat? 
fiecăruia, i-); pronumele i- anticipează complementul indirect expri-
mat prin pronume nehotărât și, de aceea, ambele vor fi la aceeași per-
soană și la același număr (deci, la singular). Pe stradă, erau trei copii 
care se jucau. Pe fiecare l-am admirat de la fereastra camerei mele. 
(Și nu Pe fiecare i-am admirat de la fereastra...), explicațiile fiind sim-
ilare celor din exemplul de mai sus, numai că, de această dată, pronu-
mele fiecare și cel personal au funcția sintactică de complement direct.                                                        Pagină realizată de Anca ANDREI 

Un an bun, un an în care am reuşit, în pofida tuturor provocărilor 
ce s-au ivit pentru administraţia noastră, să ducem la bun capăt o 
bună parte a proiectelor pe care le-am avut în derulare. Sigur, în 
tot acest timp, am făcut tot ce ne-a stat în putere să fim alături de 
consătenii noştri şi să găsim soluţii de rezolvare pentru toate pro-
blemele semnalate de dânşii. Şi, aşa cum obişnuiesc de fiecare dată 
când am prilejul, aduc mulţumiri, atât colegilor din primărie, cât şi 
celor care ne-au fost alături pe parcursul implementării investiţiilor 
derulate în comuna noastră.  

Domnule primar, aveţi în spate, ca să spun astfel, o bogată 
experienţă administrativă, ce sfat aţi da celor mai tineri, celor aflaţi 
azi la primul lor mandat?  

Eu nu obişnuiesc să dau sfaturi în acest domeniu, ştiut fiind că, 
aşa cum am mai spus, o administraţie este legitimată de faptele ei, 
ori, pentru ca o administraţie să fie performantă, ea trebuie să se arate 
permanent preocupată de dezvoltarea comunităţii, de solicitările oa-
menilor şi, mai ales, de viitorul acelei localităţi, viitor care de fiecare 
dată are ca postament ziua de azi. Eu cred că, indiferent de domeniul 
în care activezi, a te opri la sferturi este o mare greşeală. Orice pro-
iect trebuie dus până la capăt.                         
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DETA
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

Pagină coordonată de prof. Luminița EFTENIE

Cupa „Mihai Mărgineanțu“ - în Deta

Atletism detean – la Belgrad

Duminică, 29 ianuarie 2023, sportiva Vasile Paula de la 
C.S.O. Deta, avându-l drept antrenor pe domnul pro-

fesor Iovan Eugen, a participat la Grand Prix Atletic Belgrad, 
în Serbia, făcând șase minute și patru secunde pe 1500 de m. 
Felicitări!

Renovare energetică pentru clădiri 
rezidențiale – în Deta

Primăria Orașului Deta, prin domnul primar Petru Ro-
man, precum și Consiliul Local Deta au pregătit un nou 

proiect de reformă/investiție, având drept obiective renovarea 
energetică pentru clădiri rezidențiale multifamiliale din orașul 
Deta. Valoarea totală a acestui proiect este de 783955620 ron. 
Acesta a început să fie pus în practică chiar în luna decemb-
rie a anului trecut și se preconizează că va ajunge la final în 
08.12.2024. 

Primăra Orașului Deta, prin domnul primar Petru Ro-
man și domnul viceprimar Radu Rotar, respectiv 

Consiliul Local Deta vor organiza, în acest an, Cupa „Mihai 
Mărgineanțu” la fotbal de sală. Toți delegații echipelor de fot-
bal care doresc să participe, sunt rugați să fie prezenți în data 
de 07.02.2023, la ora 18 în sala de ședință a Consiliului Local 
al Orașului Deta pentru stabilirea detaliilor organizatorice.

Simulare pentru examene – în Deta

În perioada 30 – 31 ianuarie 2023 s-a desfășurat simularea județeană 
a Examenului Național de Bacalaureat și a Examenului de Evaluare 

Națională. Simularea bacalaureatului a fost susținută la disciplinele limba 
și literatura română (56 elevi prezenti) și matematică (27 elevi) sau istorie 
(29 elevi). La simularea Examenului de Evaluare Națională la disciplina 
limba și literatură română au participat 34 elevi, iar la matematică 34 elevi.

Dir. Prof. Ioana MILOȘ

În luna ianuarie s-a desfășurat concursul de creativitate ”ARTA RECICLĂRII 
EDITIA a III-a!” organizat de Asociația de Dezvoltare Intercomunitară Deșeuri 

Timiș împreună cu partenerii săi. Școlarii au conceput câte un obiect care a fost realizat 
din materiale reciclabile (hârtie, carton, metal, plastic). Elevul Luca Mario, din clasa X 
B a obținut locul I, la liceu (a câștigat o bicicletă), Steiger Bianca și Parvan Bianca din 
clasa XII U au obținut locul II (au câstigat o trotinetă), iar Cioti Darius din clasa VII B 
a ocupat locul III (a câștigat role). Elevii au fost coordonați de doamnele profesoare de 
biologie Ildiko Pavel și Cristina Vâlcea.

Concurs de creativitate - Deta

A fost odată ca niciodată...

Pandemia însă este de neoprit în lume și, mai ales, în Europa [...] 
Numai că blestematul de virus își întindea tentaculele nestingherit 

peste 150 de țări de pe glob și nu putea fi oprit. Deși restricțiile din perioada 
stării de urgență erau aspre și, în scopul evident al reducerii extinderii se 
aplicau amenzi, se făcea apel la populație, se dădeau alte ordonanțe, nu toți 
le respectau [...] Era pentru prima dată în vremea noastră, de când, la cea 
mai mare sărbătoare religioasă a ortodocșilor, se ținea Sfânta Slujbă fără să 
fie de față credincioșii. Am urmărit Învierea la televizor și doamna mea a 
aprins simbolic două lumânări pe masa noastră [...] Am lăsat Deta în urmă 
și, în 24.04.2020 am revenit la sat, la cabana învăluită în buruienile cres-
cute și la grădina abandonată de ceva vreme, din cauza crizei provocate de 
blestematul ,,Covrig” [...] Natura adevărată din spațiul rural ne aștepta ca 
o ființă înțelegătoare, ne privea părintește cu ochii blânzi și ne chema cu 
drag, să ne bucurăm de dărnicia, puritatea tămăduitoare și de frumusețile 
ei, fiindcă ea poate fi asemuită cu un medic de familie. Rețeta salvatoare îi 
poartă semnătura. (Prof. Marius Circa, Cugetări foarte târzii)

Pentru informații sunați la nr. tel.: 0746 106 701 sau 0256 390 466. 
https://centrulregionaldeta.ro/         https://www.facebook.com/people/Centrul-Regional-Deta

CURSUL IT pt. începători - MS Office
va începe vineri, în data de 10.02.2023, ora 15.

Dir. Prof. Ioana MILOȘ

ANUNȚ DE INfORMARE
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PETRIS
AradSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

,

Ionel BERARI - Primar al comunei Petriș

„A fost o seară foarte frumoasă, la care au participat consăteni, oaspeți 
și artiști de seamă din Banat!“

Pagină realizată de prof. Maria RÎMPU

Ziua bună, domnule primar!  
Bine aţi venit!  

Dacă nu m-aţi fi strigat, aş mai fi zăbovit admirând frumuseţea 
locului.  

Mă bucur că vă place la noi!  
Se schimbă faţa comunei, domnule primar! Şi, dacă tot se 

schimbă vizibil şi fiindcă suntem la începutul anului 2023, haideți 
să amintim ce proiecte frumoase ați desfășurat cu succes în 2022?  

Dar nu vreţi să intraţi în birou?  
Dacă nu aveţi nimic împotrivă, parcă aş face interviul cu 

dumneavoastră aici, în dreptul primăriei, cu ochii pe raiul din jur.  
De acord! Păi, atunci să vă răspund la prima întrebare...  
Vă rog!  
Doamnă profesor Rîmpu, legat de proiectele desfăşurate în anul 

care a trecut, putem aminti de proiectele care au fost finalizate cu 
finanțare din bugetul local.  

Foarte bine!  
Aici putem vorbi de Căminul Cultural de la Roșia Nouă, care a 

fost modernizat și renovat, atât în spaţiul interior, cât și pe exterior. 
Am reușit, astfel, să îi oferim o fațadă nouă, atractivă, adaptată. Era 
un proiect necesar, fiindcă era singurul Cămin Cultural din comuna 
noastră, la care nu s-a intervenit deloc, nu a avut niciodată parte de 
lucrări de modernizare, de aceea trebuia să îi acordăm atenție și să îl 
renovăm.  

Se afla într-o stare...  
Atât de rea încât la o zăpadă mai consistentă, care s-ar fi strâns 

pe acoperiș, acesta s-ar fi prăbușit, fiindcă era prea vechi și bârnele 

Treceam prin satele aparţinând comunei Petriş şi parcă lunecam prin marginea roşie a unei icoane 
zugrăvite pe sticlă. S-auzeau copacii sunând şi împletituri din pădurea de argint îmi fermecau ochii. 

Oprind în dreptul primăriei, admirând arbori bătrâni, mă aud strigată de un glas cunoscut. Era domnul primar, 
omul care poartă veşnic în colţul buzelor bucuria unui surâs de cristal pe cale să se spargă, dar care nu ajunge să 
se sfarme niciodată cu adevărat, ci se împodobeşte doar cu scânteieri de omenie.  

nu prea mai rezistau la greutate. Am dat acoperișul jos și chiar am 
descoperit că grinzile erau afectate. Cu siguranță, ar fi apărut pro-
bleme dacă s-ar fi depus un strat gros de zăpadă. Greutatea ar fi fost 
prea mare, s-ar fi rupt tot acoperișul şi s-ar fi prăbușit.  

Se putea întâmpla o tragedie!  
Exact, atunci ar fi fost o tragedie, un dezastru. Aşa că am dat și 

tavanul și grinzile jos, le-am schimbat. Tavanul era prea jos, astfel că 
l-am înălțat mai mult de 1 m, să fie mult mai largă încăperea, fiindcă 
nu era un spațiu normal și pretabil pentru diferite manifestări social-
culturale actuale.  

A fost și inaugurat?  
Sigur că da! Chiar la inaugurare am organizat un eveniment foar-

te frumos, a fost o manifestare culturală extrem de reușită. Atunci am 
lansat și o carte, un album de familie a roșienilor, avându-l ca autor 
pe domnul Petru Gherman, o personalitate din zonă. Domnia sa a 
fost și primar la Lipova. Tot atunci a avut loc și un concert de colinde 
cu participarea dubașilor din zonă. A fost o seară foarte frumoasă, la 
care au participat consăteni, oaspeţi  și artiști de seamă din Banat. A 
fost o formație condusă de frații Șandru, a fost și Diana Selagea și 
alți artiști.  

Aţi avut şi un sprijin extern, ca să spun astfel?  
Da, am avut un sprijin real și de la Centrul Cultural din Arad, 

reuşind, astfel, să organizăm o manifestare deosebită.  
Domnule primar, ştiu că sunteţi aşteptat la o şedinţă la Arad, 

motiv pentru care vă rog să-mi promiteţi o continuare a acestui 
dialog în ediţia viitoare a jurnalului nostru.  

Cu multă plăcere!  

Toţi comercianţii din România, care 
comercializează produse din cate-

goriile: apă îmbuteliată, băuturi răcoritoare, 
bere, cidru, vin sau băuturi spirtoase în am-
balaje de unică folosinţă din plastic, sticlă sau 
metal, cu volume între 0,1 şi 3 litri inclusiv, au 
o serie de obligaţii legale în raport cu „Siste-
mul de Garanţie-Returnare”, care va deveni 
funcţional în ţara noastră începând cu 30 no-
iembrie 2023.  

Aceste responsabilități sunt stabilite prin 
Hotărârea de Guvern Nr. 1074/2021 și includ, 
printre altele, obligaţia comercianţilor de a or-
ganiza puncte de returnare a acestor ambalaje.  

Este considerat comerciant în scopul 
SGR comerciantul care:

- este o persoană juridică ce desfășoară 
activități de comercializare a produselor în 
ambalaje SGR către consumatorii finali, in-
clusiv activități din industria hotelieră, a ser-
viciilor alimentare, unități care organizează 
evenimente, pregătesc și servesc alimente și 
băuturi.  

Comercianţii în scopul SGR au obligaţia 
legală de a se înregistra în baza de date a 
„Sistemului de Garanţie-Returnare”.  

Primăria comunei Petriş vă informează:  
În atenţia comercianţilor de pe raza comunei Petriş

Acțiuni ce trebuie întreprinse de co-
mercianții SGR pentru înregistrarea în baza 
de date a SGR: Accesarea secțiunii dedicată 
comercianților și HoReCa, disponibilă la 
adresa https: //portal.returosgr.ro/ și crearea 
unui cont prin introducerea următoarelor 
informații: u Datele de identificare ale 
societății, însoțite de o copie a certificatului 
de înregistrare fiscală. u Numele, numărul 
de telefon și adresa de e-mail a persoanei de 
contact desemnate din partea comerciantului 
în relația cu administratorul SGR.  

După crearea contului, se va transmite 
administratorului SGR o notificare care trebu- 
ie să cuprindă cel puțin următoarele: u Adre-
sa și suprafața structurii de vânzare (a maga-
zinului). u Adresa și detaliile de acces ale 
punctului de returnare a ambalajelor SGR 
organizat în cadrul magazinului și orarul de 
funcționare al acestui punct. u Modalitatea 
estimată de preluare a ambalajelor SGR de 
la consumatori: manual sau prin echipamente 
automate de preluare (RVM). u Numărul 
de produse în ambalaje SGR comercializate 
cu amănuntul în România în anul anterior 
notificării. u Numărul de produse în ambalaje 

SGR care se anticipează a fi comercializate în 
anul notificării.  

Notificarea va fi semnată cu semnătură 
electronică, prin intermediul site-ului portal.
returosgr.ro  

În cel mult 90 de zile după transmiterea 
notificării, se va încheia un contract cu admi-
nistratorul SGR, tot prin intermediul site-ului 
www.returosgr.ro. Comerciantul va fi ghidat, 
pas cu pas, de către administratorul SGR în 
toate etapele de operaționalizare a SGR.  

Înregistrarea în baza de date a sistemului 
de garanție-returnare se încheie pe 28 februa-
rie 2023.  

Suport şi informaţii suplimentare:  
- e-mail la adresa: suport@returosgr.ro;  
- telefon 021 207 00 09. Accesul la un ope- 

rator este disponibil de luni până vineri între 
orele 09:00 - 18:00, cu excepția sărbătorilor 
legale.  

Conform HG 1074/2021, neînregistrarea 
în baza de date gestionată de către adminis-
tratorul SGR se sancționează cu amendă de la 
20.000 la 40.000 RON.  
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Pagină realizată cu sprijinul domnișoarei Adela POPESCU

LIPOVA
Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN Arad

Florin Fabius PERA - Primar al orașului Lipova

„Mulțumesc tuturor celor care ne-au fost astăzi aproape și împreună 
cu care am onorat memoria strămoșilor!“

Data de 24 ianuarie va avea mereu 
o însemnătate aparte pentru po-

porul român.  Anul 2023 este anul când la 
această dată se împlinesc 164 de ani 
de la evenimentele din 1859, atunci 
când, prin alegerea lui Alexandru 
Ioan Cuza, s-a realizat unirea prin-
cipatelor române.  

Orașul Lipova a marcat această zi prin organizarea unui 
eveniment care a cuprins slujbă religioasă și depuneri de co- 
roane, la acest eveniment participând reprezentanți ai admi-
nistrației publice locale și a altor instituții locale.  

„Împreună cu viceprimarul Ioan Lăpădat și Adrian Antoche 
- administrator public și avându-i alături de noi pe reprezentanții 
A.C.M.R.R. Lipova, a Structurilor M.A.I., 
precum și reprezentanți ai Consiliului Lo-
cal Lipova, am participat cu toții astăzi la  
manifestările culturale și religioase, cu de- 
puneri de coroane, organizate la Monu-
mentul Eroilor din Parcul Libertății al ora- 
șului Lipova, sărbătorind, astfel, și mar-
când, totodată, această zi emblematică pen- 
tru poporul român”, a declarant pentru Jur- 
nalul Interregional „Banatul”, edilul oraşu- 
lui Lipova, domnul Florin Fabius Pera.  

De-a lungul istoriei românești au  
existat destule mo-
mente cruciale, care 
au influențat decisiv 
cursul viitor ale eve-
nimentelor. În epoca 
modernă a statului 
român, pe lângă de-
clararea independenței 
din mai 1877 și Marea 
Unire de la 1918, actul 
politic cel important 
s-a realizat pe 24 ia-
nuarie 1859, atunci când la București, prin alegerea ca domn a colo-
nelului Alexandru Ioan Cuza, românii realizau unirea principatelor 
române, Moldova și Țara Românească.  

România, prin alegerea pe tron a lui Carol I, se îndrepta pe ca-
lea monarhiei și spre cea mai frumoasă perioadă din toată istoria sa. 
Însă, toate acestea au fost posibile de scurta domnie a lui Alexandru 

Ioan Cuza, iar tocmai  
de aceea numele său va 
rămâne pentru totdeau-
na legat de ideea de re-
formă şi de moderniza-
rea statului român, stat 
care a putut, mai târziu, 
să devină „magnetul” 
desăvârşirii unităţii sta-
tale a românilor.  

Cuza nu va mai 
apuca să vadă toate acestea îndeplinite. 
Spre sfârșitul domniei s-a schimbat mult, 
ajungând asemenea unui tiran înconjurat 
de mulți „prieteni” dubioși și corupți și 
reușind să își facă dușmani mai toți oame-
nii politici importanți. În cele din urmă, 
într-o noapte de februarie 1866 a fost ne-
voit să renunțe la tron și să plece în exil.  

Unirea Țării Romanești cu Moldova, 
înfăptuită la 24 ianuarie 1859, reprezintă 
actul politic care stă la baza României 
moderne. Statul național român s-a for-

mat treptat, începând cu Unirea din 1859 și încheindu-se în 
1918, când lupta de eliberare națională a poporului român a 
fost încununată de victorie, prin Marea Unire.  

Astăzi, la mai bine de un secol și jumătate de la aceste eve-
nimente, putem realiza cât de important este acest moment în 
istoria românilor. Fără el, mai mult ca sigur, evenimentele din 
anul 1918 nu ar mai fi fost posibile, iar noi, ca urmași, nu avem 
altă datorie decât aceea de a duce mai departe toate aceste fapte 
mărețe, datorită cărora există frumoasa noastră țară, România, 
existăm noi, frumosul și bravul popor român.  

„Mulțumesc tuturor celor care ne-au fost astăzi aproape 
și împreună cu care am onorat memoria strămoșilor, ne-am 

amintit cu mândrie și emoție de curajul și vitejia eroilor noștri și 
ne-am sărbătorit cu inima țara mult iubită, România!”, a mai spus 
domnul primar Florin Fabius Pera. 

Lucrările pentru proiectul de rea-
bilitare și modernizare a fostei 

Grădinițe de pe str. M. Corvin urmează a fi 
demarate.  

Contractul de lucrări pentru reabilita-
rea Grădiniței de pe str. Matei Corvin, a fost 
semnat. Este vorba despre un proiect derulat 
pe fonduri europene, prin POR, în valoare 
totală de 5.374.051,12 lei, care, odată finali- 
zat, va oferi pentru copilașii orașului Li-
pova o nouă grădiniță cu program normal, 
construită la cele mai ridicate standarde și 
care le va asigura micuților cele mai bune 

Lipova va avea o nouă grădiniță cu program normal

condiții pentru desfășurarea activității, în- 
tr-un cadru special, creat pentru ei.  

Proiectul are două componente: una 
care prevede reabilitarea clădirii și cea de-a 
doua, care prevede reabilitarea trotuarului 
din jur, de pe ambele străzi - Matei Corvin și 
Ștefan cel Mare - clădirea fiind localizată pe 
colț, la intersecția celor două străzi.  

„Mulțumesc tuturor celor care au spri-
jinit toate acțiunile pentru ca acest pro-
iect, atât de important pentru învățământul 
orașului Lipova, să poată fi demarat în cel 
mai scurt timp posibil. Împreună continuăm 

să lucrăm pentru Lipova și cetățeni, pentru 
modernizare și dezvoltare!”, a transmis, cu 
acest prilej, primarul orașului Lipova, dom-
nul Florin Fabius Pera.  
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REMETEA MARE
TimișSă dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul“ foaie după foaie, după ce se vor aduna cu sutele, cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!

† IOAN

„Vă mulțumesc pentru felul corect în care promovați comuna noastră 
în paginile acestui frumos jurnal!“

Ilie GOLUBOV - Primar al comunei Remetea Mare

Pagină realizată de Florentina Violeta NISTRU

Domnule primar, cu greu te mai poţi apropia de unele localităţi 
aflate în apropierea municipiului Timişoara, pentru a-ți întemeia o 
gospodărie. Preţurile tind să devină inaccesibile în domeniul imo-
biliar, pentru cei care chiar îşi doresc să se stabiliească în apro-
pierea oraşului. La dumneavoastră cum stau lucrurile?  

Doamnă Florentina, şi noi ne aflăm în aceeaşi zonă de interes 
imobiliar precum Dudeştii Noi, Dumbrăviţa, Moşniţa, Ghiroda sau 
Giroc. Desigur că acest fapt este determinat, după cum bine se ştie, 
de apropierea noastră, a comunei noastre, de Timişoara.  

Cum vă explicaţi interesul, tot mai mare, arătat de investitori, 
pentru comuna dumneavoastră?  

În primul rând, cum spuneam, apropierea de un mare oraş, gân-
diţi-vă numai la faptul că un drum cu maşina, din Remetea Mare până 
la Timişoara, nu durează mai mult de 15 minute, apoi faptul că pe  
aria comunei noi am extins reţeaua de utilităţi şi, când spun asta, vreau  
să evidenţiez faptul că de această reţea de utilităţi se bucură, atât lo-
cuitorii aflaţi în vatra veche a comunei, cât şi cei aflaţi în zonele noi.  

Dar, ştiu că aţi asigurat locuitorilor comunei şi oportunitatea 
mijloacelor de transport în comun.  

Este adevătat, avem de o bună bucată de vreme, o bună colabo- 
rare cu STPT, care a adus şi linia de autobuz M27, pentru o mai 
eficientă deplasare a locuitorilor, dar cetăţenii comunei se mai pot 
folosi, atât de autocarele Autotim, cât şi de serviciile CFR-ului.  

Știu că aveţi de lucru azi la bugetul comunei, astfel că voi fo-
losi un număr mai redus de întrebări...  

Vă mulţumesc pentru înţelegere! 
Aş mai avea o întrebare legată de un proiect căruia știu că îi 

acordaţi o atenţie aparte.  
Vă referiţi la acela privind canalizarea comunei?  
Exact!  
Noi, în acest caz, avem proiectul care prin care se implementează 

canalizarea în satul Remetea Mare, iar acum am câștigat finanțare pe 
programul „Anghel Saligny” și cu proiectul pe localitatea Ianova. 
Sunt în jur de 48 de kilometri de rețea.  

Domnule primar, vă întreb ce să înţeleagă cititorii noştri, mai 
exact, atunci când aud de acest program?  

Programul național „Anghel Saligny” presupune investiții de 

România este o țară binecuvântată, căreia i-ar sta bine, din punct de vedere moral, și cu oameni binecuvântați. 
Din păcate, cum remarca un mare om de teatru, fibra morală a acestui neam s-a degradat în acești 30 

de ani, până la formele ei cele mai jalnice. A ieșit drojdia afară din oameni...  Dar, chiar şi aşa stând lucrurile, în 
unele părţi ale acestei ţări, în cazul nostru în Banat, există primari care sfinţesc, cum se spune în popor, locul unde 
trăiesc. Îl sfinţesc prin munca lor şi prin dragostea lor pentru oamenii locului. Un astfel de primar este şi domnul 
Ilie Golubov, care a reuşit să aducă alături de el, în aparatul administrativ al localităţii, oameni devotaţi comunei, 
ba mai mult, să facă din colectivul său o adevărată echipă unită. Am stat de vorbă cu dânsul, în acest început de 

an, despre un subiect, credem noi, extrem de interesant pentru cititorii noştri. Acela privind piaţa imobiliară a comunei şi nu numai.  
câteva zeci de miliarde de lei destinaţi comunităților locale, pentru 
realizarea de drumuri, canalizări și infrastructură de gaze. 

Îmi mai puteţi vorbi, pe scurt, despre o altă investiţie, despre 
un alt ţel al dumneavoastră privind dezvoltarea comunei?  

Mai avem o investiție importantă în derulare şi, când spun asta, 
fac trimitere la realizarea șanțurilor, trotuarelor și intrărilor la fiecare 
gospodărie.    

Se dezvoltă comuna, domnule primar!  
Se dezvoltă, doamnă, şi se dezvoltă constant. De pildă, numai în 

vremea din urmă, am dat peste 105 autorizații de construcție imobile. 
Ceea ce dovedeşte interesul, în creştere, al oamenilor care doresc să 
se stabilească în comuna noastră.  

Prin ce se mai remarcă comuna dumneavoastră?  
Printr-o vie activitate artistică, printr-o şcoală performantă, prin 

cele două Cămine Culturale, prin serviciile medicale asigurate de 
cele două dispensare, printr-un modern cabinet stomatologic, prin 
cabinetul veterinar, prin farmacie, prin cele două şcoli şi prin cele 
două grădiniţe bine întreţinute şi, nu în ultimul rând, prin credinţa oa-
menilor, dovadă cele două Biserici Ortodoxe, cele două Biserici Bap-
tiste, precum şi prin Biserica Romano-Catolică şi cea Penticostală.  

Atunci, nu este de mirare că în comuna dumneavoastră se 
lucrează la ridicarea unui nou şi mare cartier de locuinţe!  

Desigur, şi în acest caz vorbim despre peste 600 de locuințe, un 
centru comercial impresionant, parcuri și terenuri de tenis și fotbal, 
dispuse pe 14 hectare.  

Pentru cei care ar dori să achiziţioneze un spaţiu de locuit în 
acest nou cartier, ne puteţi furniza şi un preţ anume?  

Din ce ştiu eu acum, pentru un apartament cu trei camere, de 
83 metri pătrați, într-un „Alpha Duplex”, dezvoltatorii cer puțin sub 
100.000 de euro.  

Este mult?  
Dacă ne gândim că pentru aceleași condiții, în comune precum 

Dumbrăvița, Ghiroda sau Moșnița Nouă, prețurile sunt și cu 50% 
mai mari, las la hotărârea cititorilor.  

Domnule primar, vă mulţumesc! 
Şi eu vă mulţumesc pentru felul corect în care promovaţi co-

muna noastră în paginile acestui frumos jurnal!  

 Atenţie la... singurătate!  

Bunul actor Jean Paler, în urmă 
cu câtva timp, la o emisi-

une televizată, ne atenţiona: „Cea 
mai mare durere e singurătatea! E o condam-
nare! Vremurile pe care le trăim sunt urâte, plus 
singurătatea - e prea mult! Cuvântul prieten a 
rămas numai în dicţionar, nu mai există. Există 
doar cunoștințe. M-au dat total uitării de când 
sunt la Sinaia, parcă nici nu exist. De la Uniunea 
Artiștilor un telefon nu mi-au dat să mă întrebe 
ce fac. Locuiesc cu fiica mea, ea îmi gătește, ea 
îmi spală”, mărturise cu tristeţe actorul.  

 Rubrica şcolii  
Cum se scrie şi cum se pronunţă pluralul unor neologisme recente  

Dragi elevi, în mod firesc, în limba română actuală au pătruns nenumărate neolo-
gisme, cele mai multe din limba engleză. Majoritatea acestor împrumuturi recente 

au fost adaptate parţial normelor limbii române, altele sunt în curs de adaptare. De exem-
plu, unele se scriu şi se pronunţă ca în limba de bază, dar, la formele de plural, desinenţa, 
terminaţia specifică, se leagă direct de substantivul respectiv: click – clickuri, de la verbul 
englezesc to click, cu sensul specializat – a apăsa unul dintre butoanele mouse-ului,  gadget 
– gadgeturi, obiecte mici, ingenios construite, cu largi utilizări în viaţa cotidiană, trend – 
trenduri, tendinţe, weekend – weekenduri, sfârşituri de săptămână, chat – chaturi, modali-
tate de comunicare în reţea, supermarket – supermarketuri, feedback –feedbackuri, acţiune 
de răspuns la o altă acţiune / conexiune inversă, look – lookuri, înfăţişare, 
aspect, imagine. etc.  De reţinut că în cazul neologismelor a căror terminaţie 
prezintă deosebiri între scriere şi pronunţie, desinenţa de plural se leagă de 
cuvânt prin cratima: party – party-uri, smartphone – smartphone-uri, story – 
story-uri, penalty – penalty-uri, site – site-uri, ice-tea – ice-tea-uri etc.  
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Pagină coordonată de 
prof. Luminița EFTENIE

 Pregătire pentru competiții - în Denta Kickboxing

CS Denta Kickboxing se pregătește pentru competițiile ce 
vor urma în luna februarie. Din 10 până în 12.02.2023 va 

avea loc Cupa Europeană de Kickboxing „Wako” în Croația (Kar-
lovac), unde vor participa doi 
sportivi: Pavel Ionuț și Dobro-
volski Daria, din cadrul clubu-
lui sportiv Denta. Iar la doar o 
săptămână distanță, vor partici-
pa cu un număr de doisprezece 
sportivi, ce aparțin de secțiile 
de Kickboxing din localitățile: 
Voiteg, Moravița, Șag, Opa-
tita și Stamora Germană, o 

Prea târziu
Cristean Ovidiu LISZKAI

Vor trece anii peste noi, 
Dar vor rămâne amintiri
Și-n gândul nostru amândoi,
Căuta-vom tainice trăiri.
Ne vom gândi la ce-am ales,
Noi singuri, vină ne vom da...
Nemulțumiți de ce-am cules
Și că nu ne-am putut ierta.
Vom regreta, tot ce-am avut, 
Și tot ce mai puteam s-avem...
Ne va durea că am tăcut
Când n-avem dreptul să tăcem.
Ne vom căuta justificare,
Mințindu-ne chiar și pe noi,
Dând vina pentru tot ce doare
Pe cel cu care... eram doi.
Apoi, cu timpul conștiința,
În gânduri ne va măcina...
Și va reapărea dorința
De-a reiubi și de-a ierta,
Însă va fi mult prea târziu,
Căci sufletul va fi rănit,
Cu răni adânci de bisturiu,
De cel pe care l-am iubit.
Ne va durea, tot ce ne doare
Și vom trăi cuprinși de vină,
Că n-am căutat comunicare
Și înțelegere deplină!

Elevul Alin Kato, din cadrul Școlii Gimnaziale Denta, 
a luat locul al III-lea la faza locală a Concursului de 

Tenis de Masă, organizată în Deta. 
Astfel, el s-a calificat la faza pe județ a acestei competiții, 

care va avea loc în Lugoj, în data de 9 septembrie 2023.  
Mult succes în continuare!

Unitățile de învățământ care au clasa 
a VIII-a din județul Timiș, prin-

tre care și Școala Gimnazială Denta, au or-
ganizat simularea județeană a examenului 

mare parte dintre ei începători în materie de competiții, la “Trofeul  
Dacic” Blejoi (Prahova), competiție organizată de Clubul Român  
de Kendo. 

La vârsta preşcolară, trăsăturile morale se 
consolidează numai dacă există consecvenţă 

în atitudinile noastre faţă de copil şi dacă munca 
educativă are continuitate, deci trebuie făcută per-
manent, pe tot parcursul programului zilnic din 
grădiniţă, prin alegerea unor teme cu conţinut variat, 
prin, activităţi de învăţare. În acest sens, în luna ian-
uarie, preșcolarii de la Grădinița P.N.Denta, printr-o 
varietate de activități au abordat două teme legate 
de evenimentele naționale importante. De exemplu, 
în  15 ianuarie a avut loc sărbătorirea 
Zilei Culturii Naționale și celebrarea 
lui Mihai Eminescu. Având o tematică 
variată, poezia lui Eminescu dezvoltă 

Ziua Culturii Naționale - la Grădinița P.N. Denta

Simulare județeană în Denta
de Evaluare Națională conform procedurii 
P09.24/12.01.2023, trimisă școlilor prin Ad-
resa 416/13.01.2023.

Domnul director, Ion Jinaru, a precizat că 
din cei 32 de elevi înscriși în clasa a VIII-a, 
s-au prezentat la simulare 31, deoarece un co-
pil a fost bolnav în această perioadă. Astfel, 
la probele scrise din cadrul simulării județene 
a Evaluării Naționale-2023, elevii au primit 
subiecte sub formă de broșură, putând să so-
licite pagini suplimentare.

Timpul de lucru pentru completarea ca-
setei de identificare a fost de 15 minute, iar 
timpul efectiv de lucru pentru fiecare probă 
scrisă,  de 120 de minute.

Școala Gimnazială Denta – locul III 
la Tenis de masă

o complexitate de idei şi sentimente şi de aceea are 
o deosebită valoare instructiv-educativă şi artistică. 
Poezia destinată copiilor se bazează pe înţelegerea 
profundă a universului infantil definit prin deschidere 
şi cunoaştere faţă de bine şi frumos. În cadrul Proiect-
ului tematic “Eminescu, luceafăr – Eu, o mică stea”, 
copiii au desfășurat o paletă largă de activități:  me- 
morizări: „Ce te legeni“, „Revedere“ - fragment „Som- 
noroase păsărele“ - Lectura educatoarei „Eminescu 
în lumea copilăriei” - Pictură, desen, colaj de imagini 

din poeziile „Ce te legeni“, „Somno-
roase păsărele“, „Revedere“ - Cofecție 
de cărți cu portretul marelui poet. De 
asemenea, referitor la Mica Unire din 
24 Ianuarie 1859, sub conducerea lui 
Alexandru Ioan Cuza, prin proiectul 
,,Hai să dăm mână cu mână” le-am 
făcut cunoscute copiilor vitejia ostaşilor 
români, idealul lor de libertate şi drep-
tate, contribuind la dezvoltarea dragos-
tei pentru popor şi patrie. Am încercat 
să le trezim sentimente de admiraţie 
faţă de eroi, iar ei să fie demni şi mândri 
de faptele mărețe ale strămoșilor noștri.

Prof. Mihaela BOGDAN
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„Noțiunea de patrie o include pe aceea de mamă!“

Pagină realizată de Borița STOIU

Neculae-Ioan POP - Primar al comunei Voiteg

Domnule primar, nu am avut timp să 
vă intervievez la spectacolul omagial dedi-
cat Unirii Principatelor Române, susţinut 
de elevii  şi cadrele didactice de la Şcoala 

Gimnazială Voiteg, dar o fac acum, întrebându-vă ce înseamnă 
pentru dumneavoastră patria?  

Ţinând seama că întrebarea este legată de omagiul adus de ele-
vii şi cadrele didactice de la Şcoala Gimnazială Voiteg Unirii Prin-
cipatelor Române printr-un moment festiv de cântece şi poezie şi, 
când spun asta, evidenţiez cu precădere, atât sceneta „Moş Ion Roată 
şi Unirea”, cât şi ,,Hora Unirii”, două momente înălţătoare pentru 
toată suflarea prezentă la eveniment. Deci, revenind la întrebarea 
dumneavoastră, firească într-un astfel de context, patria, pentru mine, 
înseamnă în primul rând cuibul familiei tale, locul copilăriei şi al 
ghiduşiilor, locul prieteniilor de neuitat şi, de ce nu, locul primelor 
iubiri. Dar, întrebarea dumneavoastră îmi aduce aminte de definiţia 
dată patriei de primul meu învăţător...  

Vă ascult cu o curiozitate gazetărească!  
Doamnă Boriţa, dascălul meu m-a învăţat că noţiune de patrie o 

include pe aceea de mamă.  
Frumos, foarte fru-

mos! Îmi daţi voie să-mi 
însuşesc şi eu, la rându-mi, 
această zicere?  

Cu plăcere!  
Domnule primar, ştiu 

că sunteţi presat de timp, 
dar, pentru că vă aflaţi în  
forul de conducere al Aso-
ciaţiei Primarilor din Ba-
natul istoric, trebuie să vă 
întreb ce reprezintă această 
instituţie?  

În primul rând am să 
vă spun ce nu este asociaţia 
noastră. Se poate?  

Desigur!  

Voitegul de azi, Voitegul domnului Niculae Pop, se bucură,  de la venirea acestui om în fruntea administraţiei 
locale, de o vizibilă schimbare, mult timp aşteptată. L-am reîntâlnit pe acest om la recenta întrunire a Aso- 

ciaţiei Primarilor din Banatul Istoric, în calitatea sa de membru al Biroului Director. Modest şi amabil, a acceptat 
să stăm de vorbă câteva minute şi acest scurt dialog m-a convins, încă o dată, că Voitegul se află pe mâini bune. 

Asociaţia noastră nu  
este o facultate ce se trans- 
mite ereditar, dar este un  
angajament durat pe con-
ştiinţă, pentru acest bine-
cuvântat pământ şi pentru 
toţi locuitorii săi, indife-
rent cărei etnii aparţin.  

Mai pot să vă adresez 
o întrebare?  

Desigur!  
Cum vedeţi viitorul acestei asociaţii?  
Atunci când vorbim despre Asociaţia Primarilor din Banatul Is-

toric, vorbim în primul rând despre Banat şi, credeţi-mă, atunci când 
vorbeşti despre Banat, între prezent şi viitor se interpune, de multe 
ori, trecutul. Şi asta este foarte bine. Dar să nu uit, dacă tot v-am vor-
bit admirativ, desigur, de omagiul adus de elevii şi cadrele didactice 
de la Şcoala Gimnazială Voiteg Unirii Principatelor Române, vă pot 
oferi pentru publicare şi câteva imagini.  

Vă mulţumesc, domnule primar!  
Şi eu vă mulţumesc!  

Domnul Nicolae Mureşan din comu-
na Voiteg, ne întreabă la ce distanță 

față de proprietatea vecină poți planta un co-
pac. Domnule Mureşan, copacii și gardurile 
vii plantate la limita dintre proprietăți stâr-
nesc dispute aprige între vecini, iar de multe 
ori se ajunge în justiție pentru tranșarea lor.  

Potrivit articolului 613 din noul Cod 
Civil, distanţa minimă pentru arborii plantați 
pe propria proprietate trebuie să fie de mi-
nim 2 metri de linia de hotar. Există și câteva 
excepții: copacii care nu depășesc înălțimea 
de doi metri, plantațiile și gardurile vii.  

La alineatul 1 al articolului amintit se 

Poşta redacţiei  
Cititorii ne întreabă, noi răspundem  

menționează că „în lipsa unor dispoziţii cu-
prinse în lege, regulamentul de urbanism sau 
a obiceiului locului, arborii trebuie sădiţi la 
o distanţă de cel puţin 2 metri de linia de ho-
tar, cu excepţia acelora mai mici de 2 metri, 
a plantaţiilor şi a gardurilor vii.”  

Legiuitorul a stabilit că, în caz de neres-
pectare a distanţei, proprietarul vecin este 
îndreptăţit să ceară scoaterea ori, după caz, 
tăierea, la înălţimea cuvenită, a arborilor, 
plantaţiilor ori a gardurilor vii, pe cheltuiala 
proprietarului fondului pe care acestea sunt 
ridicate.  

De asemenea, tot la articolul 613, ali-

neatul 3, se stipulează că „proprietarul fon-
dului peste care se întind rădăcinile sau ra-
murile arborilor aparţinând proprietarului 
vecin are dreptul de a le tăia, precum şi drep-
tul de a păstra fructele căzute în mod natural 
pe fondul său.”
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tara spoielii

                      e aşezăm la taifas, domnule Vasile Todi, pentru prima dată în 
acest an, în anotimpul iernii, în spaţiul călduros, plin de lu- 
mină, al casei dumneavoastră din pădurile munţilor Zărand. 

       Asta e o iarnă, domnişoară Roxana, în care până şi frunzele 
moarte miros a primăvară.

Dialog în zig-zag?  
De acord!  
Iubiţi fotbalul?  
Doar atunci când pe teren se află artişti alduiţi cu patosul de a 

fi epici.  
Pele?  
Ştiam că la el vrei să ajungi. Merită! Pele a fost un fotbalist pe 

care toate fetele îl doreau ca iubit, toţi băieţii şi-l doreau frate, toţi 
părinţii şi-l doreau fiu şi toată Brazilia voia să-i fie vecin. Şi pen-
tru că ai adus vorba de dânsul, nu pot trece cu uitarea peste faptul 
că Angelo Niculescu nu l-a aşezat pe teren la Guadalajara, în fa- 
ţa lui Pele, pe zeul blond al României, Nicolae Dobrin. Pentru frumu- 
seţea fotbalului, pentru bucuria românilor şi a întregii pla- 
nete, Angelo Niculescu trebuia, la nevoie, să-l implore pe  
Gicu Dobrin să intre pe teren. Dobrin, a fost singurul fot-
balist român care, atunci când intra pe teren, indiferent 
de miza meciului, aducea cu el majestatea individuală a 
geniului.  

Gustând din dulceaţa adusă de doamna Elena şi 
cunoscând amabilitatea cu care sunt primiţi oaspeţii  în 
casa dumneavoastră, vă întreb dacă cunoaşteţi secretul 
căsniciilor frumoase?  

Draga mea, nu există un secret al mariajului, căsni-
cia o salvează bărbatul dacă are umor, căci umorul duce 
la bucurie. Parafrazându-l pe Noica, recunosc că Dumne-
zeu l-a creat pe om şi omul, la rândul său, a făcut bucuria şi  
a văzut că era bună. Omul, domnişoară, nu are dreptate decât atunci 
când se bucură! Dar, un sfat pentru o relaţie matrimonială armoni-
oasă l-am reţinut de la actorul Damian Crâşmaru, cu şase ani mai tânăr  
decât admirabila sa soţie, Carmen Stănescu, alături de care a trăit 57  
de ani! Caz rarisim în lumea scenei de azi. De la acest om ştiu că în  
căsnicie soţul nu trebuie să-şi lase niciodată partenera să se gândească 
la vârstă.  

Iubire!  
Emblematică. Aceeaşi iubire care face dintr-un pescar,  legendar  

în literatura provensală, un erou. Numai iubirea poate învinge iadul. 
Scăparea prin iubire, astfel numesc eu lecţia dată de stareţul Zosima 
lui Ivan Karamazov. Sunt oameni binecuvântaţi pe lumea asta cu 
darul de a privi împreună, o viaţă, aceeaşi stea pe cer. Mare lucru!  

Cum comentaţi respingerea noastră din Spaţiul Schengen?  
Domnişoară, James Mirrlees, laureat al Premiului Nobel pen-

tru economie, spunea în urmă cu ceva ani că România se află în 
„cămaşa de forţă” a Uniunii Europene, sfătuindu-ne să replicăm 
printr-un răspuns radical ce ar duce la ieşirea din UE. Întrebat dacă 
aceasta ar fi cea mai bună soluţie pentru ţara noastră, britanicul a 
răspuns: „Cred că este soluţia care ar reduce şocul cel mai bine.”  

Dumneavoastră ce credeţi?  
Acum nu mai are nicio însemnătate sfatul lui James Mirrlees şi 

nici părerea mea.  
De ce?  
Pentru că acum nici dacă vrem nu mai putem ieşi. Vorba lui 

Creangă: „Lasă-l, măi! L-aș lăsa eu, dar vezi că nu mă lasă el acum!“.  
O soluţie ar fi să adoptăm atitudinea Ungariei!  
Ei, pe fruntea Ungariei străluceşte încă aura imperială. Știi că în 

România există mai puţin de 200 de librării în toată ţara?  
Nu.   
Ei, atunci mai află de la mine că piaţa de carte în România 

se situează între 25 şi 50 de milioane de euro, iar piaţa de carte a 
maghiarilor a depăşit 290 de milioane de euro! Şi dumneata vrei să 
stăm la masa Europei precum ungurii? Cu cine, cu analfabeţii noştri 
funcţionali? Păi, preşedintelui nostru de azi dacă îi opresc servanţii 
prompterul, omul solfegiază pe claviatura tăcerii. Poporul ăsta, 
domnişoară, a plătit un miliard de euro pentru o autostrată din care 
s-au finalizat numai 54 de kilometri în 2003, când euro însemna ceva, 

N
,

printr-un contract semnat de Adrian Năstase. Cunoşti un lider ma- 
ghiar capabil de o astfel de ticăloşie? Că ne place sau nu, trebuie să re- 
cunoaştem că ungurii au aparţinut, de-a lungul istoriei lor, civilizaţiei 
occidentale. Cât ne priveşte pe noi, românii, de la căderea comunismu- 
lui ne-am întors pe drumul catehismului revoluţionar deschis de nihi- 
listul Neceaev, acolo unde tronează regulile amorale sau, mai bine zis, 
absenţa oricăror reguli. Caţavencu, dragă domnişoară, Caţavencu: 
„Chestie de tarabă, onorabile! Daraveri de clopotniţă, stimabile!”  

Domnule Todi…  
Stai, că mai vreau să-ţi fac cunoscut un adevăr trist legat de in-

cultura liderilor noştri.  
Vă ascult! 
A existat un parlamentar român, din păcate nu singurul, unul 

Nicolicea, care nu ştia că autoritatea reprezentativă nu este cea care 
reprezintă poporul, ci aceea aleasă de popor. Tot aşa cum toate sti-
matele crainice vorbesc mereu la televizor de „arestarea preventivă” 
a unuia sau a altuia.  

De ce le numiţi «stimabile»?  
Pentru că înainte de a fi stimabile erau altceva! Ei, 

chiar nu le spune nimeni acestora că arestarea e întot-
deauna preventivă?  

Domnul meu, sunteţi caustic azi!  

E vina dumitale că m-ai stârnit şi, dacă m-ai stâr-
nit, am să-ţi recit o poezie semnată de Tudor Arghezi, 
respinsă de cenzura comunistă, nepublicată vreodată, 
dar păstrată în memoria unui poet: „An de an în 
primăvară / Noi spoiam pe dinafară / Şi-n ogrăzi casa 

cu var / Şi-o găteam mărgăritar. / Primăvara a sosit / Cucul nostru 
n-a venit / Cucul nostru a murit?” Ei bine, în aceste şapte versuri 
regăsesc eu România de azi. Ţara spoielii!  

Dialog consemnat de Roxana FURDEAN 
pentru „Almanahul Dobrogea” 2023

† Formare la locul de muncă

† Pachet salarial atractiv

† Program de lucru într-un singur schimb

† Tichete de masă de 30 lei din prima zi lucrată

† Ore suplimentare plătite

† Bonusuri lunare de prezență, performanță și vechime

† Bonus recomandare colegi noi

† Posibilități de avansare în carieră

† Transport gratuit pe rutele:
– Lugoj - Coșteiu - Belinț - Chizătău - Iosifalău - Topolovățu Mare
– Leucușești - Bethausen - Cutina - Bodo - Balinț - Păru - Țipari - Coșteiu - Topolovățu Mare
– Lugoj - Jabăr - Ohaba Forgaci - Ficătar - Drăgoiești - Racovița - Hitiaș - Topolovățu Mare

� Responsabil linie de producție
 Responsabil mentenanță�
 Responsabil achiziții (studii tehnice)�
 Responsabil calitate �
 Electromecanic mentenanță�

� Stivuitorist cu atestat ISCIR
� Operatori producție parchet

Fabrica de parchet DPH PARQUET SRL 
este situată în TOPOLOVĂŢU MARE (lângă siloz).

Pentru mai multe informaţii sunaţi la telefon 0747 293 936 sau 
0356 435 711; e-mail: office@dphparquet.ro


